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שיחת קודש של כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א בשלחן 
לחיים אחר מצות שילוח הקן בבית הר"ר משה ברי"י 

קאהן הי"ו חתן להבחל"ח הרה"ח ר' יעקב יצחק כ"ץ ז"ל 
ששל"ח לאחרונה ליל שב"ק קרח ב' תמוז תשפ"ה

מוצאי שבועות תשפ"ה לפ"ק

שילוח הקן האט דאך א סגולה צו מעלה זיין אנדערע מצוות, ווייל 
כ"ק אא"ז מרן הערוגת הבשם זי"ע ברענגט )פ' כי תצא ד"ה כי תקצור ובפ' עקב 
ד"ה והיה עקב א'( פון ספה"ק בני יששכר )אגרא דפרקא אות רכד(, אז ס'שטייט אין 

ספר חסידים אז ס'איז געווען א חסיד וואס האט מקיים געווען מצות 
געפרעגט,  אים  מען  האט  סעודה,  א  געמאכט  האט  ער  און  שכחה 
כ'האב מקיים  "ווייל  די סעודה?" האט ער געענטפערט,  איז  "וואס 
וואס  עפעס  אליין,  אונטערגעקומען  מיר  איז  וואס  מצוה  א  געווען 

כ'וואלט נישט געקענט מקיים זיין מיט א כוונה תחלה".

פשטות איז די שמחה ווייל ס'האט זיך געטראפן אזא מצוה וואס איז 
נישט שכיח, אבער דער בני יששכר זאגט אז ס'שטייט אויב מ'איז 
מקיים איין מצוה בשלימות איז עס מעלה אלע אנדערע מצוות וואס 
איז נישט בשלימות, ממילא מיט דעם וואס מ'איז מקיים מצות שכחה 
וואס דאס קען מען דאך נישט מקיים זיין מיט א הכנה - הגם מ'קען 
קיין שכחה  נישט מאכן  זיך צוגרייטן, מ'קען טאקע  ווייל מ'קען  יא 
אבער אויב ס'האט זיך געטראפן קען מען זיך צוגרייטן דערצו, אבער 
ס'איז בהזדמנות – ממילא איז מען מיט דעם מעלה אלע מצוות וואס 

האט נישט געהאט די ריכטיגע הכנה.

קען מען זאגן די זעלבע זאך ביי שילוח הקן, ס'שטייט דאך )דברים כב, 
)ברש"י שם(, מ'קען דאס נישט צוגרייטן, ס'איז  ו( כי יקרא פרט למזומן 
איז  זיך געטראפן  אז ס'האט  כוונה פריער, ממילא  קיין  נישט שייך 
מען דאס מקיים בשלימות אויך אן כוונה, קומט אויס אז דאס איז 

בתוכן:

סגולת מצות שילוח הקן / הנותן ליעף כח / 

לימוד מוסר מחוקי המדינה / חשיבות מנהגי 

ישראל / מרן ז"ל בבעלזא בשנת תשי"ז / 

פלפול של הרה"ק מצאנז בחג השבועות / 

אמונת צדיקים / קיום בני ישראל למעלה 

מן הטבע / הודאה להשי"ת / מצות מיוחדות 

לדור הזה / ציצית מנופץ לשמה / מעלת 

וסגולת השטריימל / זכרונות מימי קדם 

בסקווירא / חשיבות הטלית בימי קדם / ועוד

אמדור שיחות קודש

כגמדור חסידים דערציילן

ידמדור דברות קודש

בתוכן:

בשבילי נברא העולם / לימוד מוסר 

מהעסקנים / לב חכם לימינו / לימוד רש"י / 

חינוך לדרך הלימוד / חזקו ונתחזקה / ויהי 

בנסוע / מה נאה אילן זה / מי מוליך אותי / 

שריפת הנשמה / אנו רצים והם רצים / צנים 

ופחים שומר נפשו ירחק / ניצול יום ראשון / 

יש לך בטלים הרבה / והצנע לכת / קרדום 

לדברים טובים / ועוד

לימוד נועם אלימלך / כוונת התפלה / 

הרחבת הדעת דקדושה / ניגונים מיוחדים 

לימים נוראים / אמת 'נכון' הדבר / אבל אצל 

שמחה בחצר הקודש / תפלת אבל בחנוכה / 

ותתום השנה ההוא

בלק-פנחס תשפ"האעלון בקודש פנימה



שבועות  נאך  יעצט  בפרט  מצוות.  אנדערע  אלע  מעלה 
וואס מ'האט מקבל געווען תרי"ג מצוות און מ'דארף דאך 
אמאל מקיים זיין יעדע מצוה פון די תורה, איז דאס מעלה 

אלע אנדערע מצוות.

ר' יעקב יצחק  חברי מקהלת בית פאפא ה"ה בני הרה"ח 
כ"ץ ז"ל שרו ניגון התעוררות מותאם על תפלת 'לקיים בנו 

חכמי ישראל'.

*

אויבערשטער  דער  האט  תורה  מתן  ביי  שליט"א:  מרן 
פח:(.  )שבת  תחיה  של  טל  קינדער  אידישע  פאר  געגעבן 
מ'דארף האבן כח נאך אזא יום טוב, דער אויבערשטער 

דארף געבן כח א.

א.  ראה ספה"ק שם משמואל )שבועות תרע"א(: בש"ס )שבת פח:( ואמר 
רבי יהושע בן לוי כל דיבור ודיבור שיצא מפי הקב"ה יצאה נשמתן 
של ישראל וכו', דיבור שני היאך קבלו הוריד טל שעתיד להיות 
בו מתים והחי' אותם שנאמר גשם נדבות תניף אלקים וגו'. ויש 
להבין דמביא פסוק דגשם על טל, ובש"ס )תענית ד.( דישראל בקשו 
לישראל,  והקב"ה השיבם אהי' כטל  לנו  כגשם  ויבוא  מהקב"ה 
הרי דטל וגשם שני ענינים הם. ונראה עפ"י מה שביאר כ"ק אבי 
אדומו"ר ]האבני נזר[ זצללה"ה דברי הש"ס הללו, שטבע הטל 
הוא לעורר לחות שבעצמו, וע"כ אף שמהטל לא נשאר מאומה 
שהרי הוא עולה לקראת החמה, מ"מ מועיל לזרעים שמעורר 

אויבערשטן  אויפ'ן  זיך  פארלאזט  איד  א  אז  אליין  דאס 
הגוף  כוחות  פיזישע  די  ווייל  כח,  שוין  אים  דאס  געבט 
ווענדט זיך אביסל אין די מחשבה, ווען א מענטש טראכט 
אז ער איז מיד מאכט עס אים מיד, אבער ווען א מענטש 
טראכט נישט אז ער איז מיד קען ער האבן כח, ממילא אז 

לנו  כגשם  ויבוא  שאלו  ישראל  וע"כ  הזרעים,  שבעצם  הלחות 
לעשות  נכון  שלא  השיבם  והקב"ה  מלמעלה,  שפע  ליתן  היינו 
כן כי עיקר ביאת אדם לעוה"ז הוא שלא יהי' לו נהמא דכסופא, 
רק כטל שיעורר אותם שהם בעצמם יתקדשו אף כשיקח מהם 
הקדושה שניתנה להם מלעילא, כדוגמת טל שעולה נגד החמה, 
וזה טל שעתיד להחיות בו את המתים שאיננו ברי' חדשה רק 

מעורר את החיות הישנה, ודפח"ח.

ולפי"ז י"ל דבשעת מתן תורה שיצאה נשמתם ובמדרש שהתורה 
טענה לפני הקב"ה שנתן אותה למתים וע"כ החיים הקב"ה היינו 
שנתן בהם חיות מחדש שאפילו לא יתעוררו מעצמם כנ"ל ענין 
טל, מ"מ יחי' אותם כגשם למען לא תינתן התורה למתים, אבל 

ישראל הם השכילו והתעוררו מעצמם כענין טל הנ"ל.

איש  לכל  נותנים  השבועות  חג  שבכל  לעולם  נשאר  זה  והנה 
מישראל חיות חדשה, אך ההפרש במקבלים, יש שמקבלו כגשם 
עצמו  ומסתפק  ולב,  מוח  ביגיעת  עצמו  מעורר  שאינו  היינו 
בהתעוררות הבאה לו לשעתו, ויש שמייגע עצמו ומתעורר עד 
צאת  אחר  זה  וניכר  כנ"ל.  כטל  וזהו  שבלבו,  הפנימית  הנקודה 
היו"ט, שזה שהוא כגשם ואין בו מכחות עצמיים רק מה שנותנים 
לו מן השמים, כשיצא יו"ט לא נשאר בו רק רושם בעלמא וכולי 
האי ואולי, אבל מי שקיבל קדושת היו"ט בבחי' טל נשאר בו גם 

אחר היו"ט כמו טל, אף דעולה לקראת החמה נשאר כחו כנ"ל.

בלק-פנחס תשפ"הבעלון בקודש פנימה



א איד פארלאזט זיך אויפ'ן אויבערשטן אז ער געבט אים 
כח, קען ער האבן כח.

ר' יעקב יצחק כ"ץ: דער רבי האט דאס געזאגט היינט אין 
די תורה ב.

זיך  מ'דארף  וויסן,  מען  דארף  דאס  יא,  יא  שליט"א:  מרן 
פארלאזן אויפ'ן אויבערשטן.

כ"ק מרן שליט"א טעם מ'לעקיך און ברוינפן', חילק שיריים 
ואמר:

די  הקן,  שילוח  מצות  אויף  זאכן  גרויסע  דאך  ס'שטייט 
קיין  נישט  האסט  דו  עולם!  של  "רבונו  זאגן,  מלאכים 
מ'דארף  ישועות!  דארפן  קינדער  אידישע  ג  רחמנות?!" 

האבן שמירה!

איך קוק אן די גאנצע זאך וואס ס'גייט פאר אויף די וועלט 
אלץ א מוסר פאר אונז  , די גאנצע זאך געבט אונז א מוסר 

ב.  ראה עלון בקודש פנימה בהעלותך-שלח תשפ"ה, מדברות 
שבועות  החג  נעילת  מעמד  אצל  שליט"א  מרן  כ"ק  של  קדשו 
תשפ"ה: מ'דארף וויסן אז דער יצר הרע איז נישט געשטארבן, 
כל הגדול מחבירו יצרו גדול הימנו )סוכה נב.(, היינט ביינאכט אדער 
מארגן קומט ער שוין און ער מאכט טראכטן "איך האב נישט קיין 
כח, איך דארף מיר אפרוען", ס'פאסט נישט צו זאגן אבער מ'קען 
הערן פון שוואכערע אידן זיך אויסדרוקן, "ס'איז א פרעשור, איך 
דארף שוין וויקעישן", אבער אונז ווייסן אז אדרבה אדם לעמל 

יולד )איוב ה, ז(, ווילסט דען שוין גיין אין מושב זקנים?!

מ' ארף וויסן אז דער אויבערשטער געבט כח, הנותן ליעף כח, 
מ'זעט אז אידן זענען געווען אויף די ערשטע נאכט שבועות און 
דער אויבערשטער האט געגעבן כח... אידן האבן כח. בכלל יעדן 
צום  צוקומען  אויך  דאך  דארפסטו  כח  יא  האסט  דו  ווען  טאג 
אויבערשטן, אויב אזוי פארלאז דיר אויפ'ן אויבערשטן דער נותן 

ליעף כח, און דער אויבערשטער וועט דיר שוין געבן כח.

ג. הוא מדברי הזוהר הק' הועתק בתרגום הדברים ברבינו בחיי 
)פ' כי תצא(: ויש עוד דעת אחרת, שיש בקיום מצוה זו התעוררות 

רחמים על כל העולם, והוא כי מתוך שהוא משלח את האם הנה 
ומצטערת  בניה  וריחוק  קנה  חורבן  על  ודואגת  מצטערת  היא 
השר  הגדול  צערה  ומתוך  עצמה,  את  לאבד  ורוצה  והולכת 
הממונה על העופות מבקש רחמים מהקב"ה, ואז הקב"ה שכתוב 
הרחמים  שפע  ממשיך  מעשיו  כל  על  ורחמיו  ט(  קמה,  )תהלים  בו 
נמצאת  עליהם.  ומרחם  רחמים  והצריכים  המצטערים  כל  על 
אומר שהמקיים מצוה זו ומשלח הוא סיבה לעורר רחמים על 
כל העולם וטוב לו עמהם, וזהו שאמר למען ייטב לך והארכת 
ימים, כלומר אותו השילוח יהיה לטוב לך והארכת ימים עליו, כי 

אריכות ימים בסיבת הרחמים.

 .  הכוונה למכת 'אנטיסעמיטיזם' המתגברת והולכת ה"י, וכפי 
מה שהזכיר כ"ק מרן שליט"א בדברות קדשו אצל נעילת החג 
שבועות: ס'איז ידוע, ס'איז נישט קיין סוד אז די אנטיסעמיטיזם 

אויף די חינוך וואס מ'דארף מחנך זיין אונזערע קינדער, 
מ'דארף וויסן אז אן תורה איז גארנישט דא, די גרעסטע 
ס'איז  רציחה,  מיט  פול  זענען  מענטשן  געבילדעטע 

גארנישט דא, ס'איז נישט דא קיין מורא מלכות.

אין  אז  מ'זאגט  געזעצן;  נארישע  זענען  געזעצן  די אלע 
דעם  שעלטן  מעגסט  דו  אז  געזעץ  דער  איז  אמעריקא 
פרעזידענט אבער דו טארסט אים נישט סטראשענען... 
גיי פארשטיי א גוי'אישע קאפ... אזא פנים האבן די געזעצן.

אבער פאר אונז איז דאס אלעס א מוסר השכל, אז דארט 
וואו מ'לערנט תורה איז אן  וואו ס'איז דא תורה, דארט 

אנדערע זאך, כבוד התורה איז ביי אונז דער זאך.

ר' יעקב יצחק כ"ץ: אלעס גייט מיט דעת תורה.

זיי  ביי  איז  ואם  אב  כיבוד  גאנצע  די  שליט"א:  מרן 
'פאטער'ס-דעי' און מוטער'ס-דעי', ס'איז א גאנצע שפיל 
ביי זיי, ס'איז גארנישט מיט גארנישט. זיי טענה'ן כבד את 
זיי רעדן דאך אזעלכע שטותים,  ואת אמך, אבער  אביך 

וואסערע מין כבוד איז דאס וואס זיי געבן?!

כ"ק מרן שליט"א איחל לחיים:

זאל  אויבערשטער  דער  ולשלום,  טובים  לחיים  לחיים, 
בנים  ובני  בנים  נחת,  אידיש  אסאך  זען  מ'זאל  העלפן 

עוסקים בתורה ובמצוות, מיט הצחלה וסייעתא דשמיא.

העלפן  זאל  אויבערשטער  דער  יצחק:  יעקב  לר'  ואיחל 
עוסקים  בנים  ובני  בנים  נחת,  אידיש  אסאך  זען  מ'זאל 
בניך  דשמיא.  וסייעתא  הצלחה  מיט  ובמצוות,  בתורה 
זאל  אויבערשטער  דער  לשלחניך!  סביב  זתים  כשתולי 

העלפן מ'זאל האבן כל מיני ישועות.

*

תורה  ביים  געזאגט  האט  רבי  דער  כ"ץ:  יצחק  יעקב  ר' 
היינט אז כ"ק מרן מבעלזא זי"ע האט געזאגט אז ער האט 
נישט מבטל געווען קיין מנהג ישראל ביים קריג און ער 
האט אפילו געהאט קוגל יעדע שבת ה; רעדט מען דא פון 

היינט פארשפרייט זיך אויפ'ן וועלט, אונז זענען אנגעוויזן אויף 
אבינו  על  אלא  להשען  מי  על  לנו  אין  דשמיא,  סייעתא  גרויס 
שבשמים )לשון המשנה סוטה מט.(, די גמרא זאגט שוין )שבת פט.( מאי הר 

סיני שירדה שנאה לאומות העולם.

תשפ"ה,  בהעלותך-שלח  פנימה  בקודש  עלון  עוד  ראה  ה.  
החג  נעילת  מעמד  אצל  שליט"א  מרן  כ"ק  של  קדשו  מדברות 
קריג,  נאכ'ן  געזאגט  האט  זי"ע  מבעלזא  מרן  כ"ק  שבועות: 
"ברוך ה' אז אונז האבן נישט פארפעלט קיין שום מנהג ישראל, 
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כ'האב געהאט יעדן שבת קוגל", זענען מיר דען משיג וואס דאס 
מיינט?! דער רב ז"ל איז דורכגעגאנגען פינף ביטערע גלות יארן 
ביים קריג און ער האט געזאגט אז ער האט יעדע וואך געהאט 

קוגל!

וועט איינער קומען זאגן, "קוגל? וואס איז שוין אזוי געפערליך 
אז מ'האט נישט קיין קוגל?" אבער דאס איז די חשיבות פון יעדע 

מנהג ישראל.

 אס קען מען פארשטיין בדרך משל, טאמער א דאקטער וועט 
זאגן פאר איינעם אז ער זאל נישט עסן א געוויסע מאכל ווייל 
ס'איז נישט געזונט, וועט דער מענטש זיך היטן פון דעם מאכל, 
ער וועט נישט זאגן, "ס'איז נישט געפערליך, איך קען דאס עסן, 

האט  ז"ל  רב  דער  וואס  דאס  אדער  קוגל  מציאות'דיגע 
גע'פסק'נט אז דאס איז די קוגל?...

דאך  האט  ז"ל  אבערלאנ ער  משה  ר'  הרה"ח  ווייל 
דערציילט אז ער געווען אין ארץ ישראל פסח ביים סדר, 
און דער רב ז"ל האט געטיילט גרויסע שטיקלעך כרפס 
און געזאגט: "פחות מכזית", מצד שני ביי די מרור האט 
געזאגט:  און  שטיקלעך  קליינע  געטיילט  ז"ל  רב  דער 
"כזית". ס'איז נישט דא וואס צו רעדן, אז בעלזער רב האט 

נאר זאכן וואס זענען סם המות ממש וועל איך נישט עסן"... ווייל 
פון יעדע זאך וואס מאכט קאליע דארף מען זיך היטן.
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אזוי גע'פסקנ'ט האט מען אין הימל אזוי גע'פסק'נט, איז 
די שאלה צי די קוגל וואס דער רב ז"ל האט געהאט ביים 
קריג איז געווען אזא קוגל וואס דער רב האט גע'פסקנ'ט 

אז ס'איז קוגל, אדער ס'איז געווען מציאות'דיגע קוגל.

מרן שליט"א: מסתמא יא, דער רב ז"ל האט אזוי געזאגט 
איך  קוגל,  שבת  יעדן  געהאט  האט  ער  אז  קריג,  נאכ'ן 
שטעל מיר פאר אז ער האט געמיינט אז ער האט געהאט 
בפועל קוגל. דער רב ז"ל איז קודם געווען אין געטא און 
דערנאך אין פעסט האט ער דארט מקיים געווען יעדע 
מנהג ישראל. ראו עד היכן הדברים מגיעים, וויפיל מ'האט 

מדקדק געווען און מקפיד געווען אויף מנהגי ישראל.

ר' יעקב יצחק כ"ץ: כ"ק מרן זצוק"ל האט געזאגט אויפ'ן 
רב ז"ל אז ער איז בכלל נישט דא געווען אויף דעם וועלט, 

ער האט זיך נאר אראפגעלאזט.

מרן שליט"א: דאס איז געווען די לעצטע שבועות תשי"ז 
ווען דער טאטע ז"ל איז צוריקגעקומען, האט ער געזאגט 
אז מ'זעט אז דער רב איז שוין נישט אויף דעם עולם, ער 

לאזט זיך נאר אראפ לעת הצורך ו.

ס'איז געווען דעמאלטס איין תפלה, א מעריב, וואס דער 
רב ז"ל איז געשטאנען שעה'ן-ווייז בדביקות, און מ'האט 
איציקל  רבי  הא מו"ר  כ"ק  דערמאנען.  געדארפט  אים 
מפשעווארסק זצ"ל איז אויך דארט געווען. דער טאטע 

ז"ל האט שפעטער גערעדט מיט ר' איציקל דערוועגן ז.

ו. ראה שיחות יקרות ויחי יוסף )מדור שבועות – עמוד שצו(, מה שסיפר 
ישראל,  מארץ  רבינו  מרן  כשחזר  ז"ל:  וועבער  יודא  ר'  הגה"ח 
כשנסע על חג השבועות להסתופף בצל הקודש מרן מבעלזא 
זי"ע )כמדומה מנסיעה האחרונה(, אמר לי מרן רבינו: "מ'זעט ממש אז ער 
איז נישט אויף דעם עולם, ער איז בעולמות העליונים, און לאזט 

זיך נאר אראפ לעת הצורך".

ז. נעתיק פה מה שסיפר הרה"ח ר' יעקב אלי' זינגער ז"ל שזכה 
להיות נוכח בחג השבועות תשי"ז אצל מרן מבעלזא זי"ע, וכן זכה 
להיות נוכח בעת השיחת קודש בין כ"ק מרן זצוק"ל להאדמו"ר 
רבי איציקל מפשעווארסק זצ"ל )מרשימות הר"ר מנחם מענדל אבערלאנדער 
מרן  כ"ק  האריך  לפ"ק  תשי"ז  שנת  השבועות  חג  במוצאי  הי"ו(: 
החסידים  שעות,  לכמה  ונמשך  בתפלתו  מאוד  זי"ע  מבעלזא 
שדקדקו שלא לשבת כל זמן שהרבי עומד, כבר לא היה בהם כח 
לעמוד כל כך שעות, וכ"ק מרן זצוק"ל הורה להם שיכולים לישב 
ואמרה  ע"ה  הצדיקת  הרבנית  נכנסה  הזמן  במשך  הארץ.  על 
למרן מבעלזא: "כ'האב נישט קיין כח צו ווארטן אויף הבדלה", 
ואין קול  בידיו הק' איזה תנועה  אבל מרן מבעלזא הצביע לה 
מפעשווארסק  איציקל  רבי  האדמו"ר  כ"ק  ניגש  אז  עונה,  ואין 
זצ"ל ואמר למרן מבעלזא: "דער רבי האט שוין גע'פועל'ט", רק 

אז רמז מרן מבעלזא שיש לומר קדיש.

שבועות איז געווען א גרויסע געפארעכץ צו אלע צדיקים, 
אויך צו צאנז איז געווען א גרויסע געפארעכץ.

א  שבועות  זאגן  צו  פלעגט  זי"ע  רב  צאנזער  הרה"ק 
שטארק  זייער  געווען  דאך  איז  רב  צאנזער  פשעטל. 
מיט די צדקות, הכנסת כלה און אנדערע זאכן, ער האט 
רב  צאנזער  האט  שבועות  אמאל  אוועקגעגעבן.  אלעס 
דארף  ער  אז  געזאגט  און  גבירים  אפאר  אריינגערופן 
האבן אזויפיל און אזויפיל פאר די ארימעלייט, צאנזער 
רב האט זיי געזאגט, "גייט ארויס און טיילט איין צווישן 
צוריק  קומט  נאכדעם  און  געבן,  זאל  יעדער  וויפיל  זיך 
"היינט האב  געזאגט,  רב  נאכדעם האט צאנזער  אריין". 

איך געזאגט די בעסטע פשעטל"...

צאנזער רב פלעגט אסאך מאל בעטן סכומים פאר זיינע 
צוועקן און צוזאגן ישועות פאר חולי ישראל, אבער אז 
איינער האט געהאט יענע מחלה רחמנא ליצלן האט ער 
נישט געוואלט צוזאגן. אמאל איז געקומען איינער פון די 
מתנגד'ישע חדר בעטן א ברכה פאר א רפואה אויף יענע 
מחלה ל"ע, אבער ער האט נישט געזאגט וואס דאס איז, 
האט ער אראפגעלייט א סכום געלט און צאנזער רב האט 

אים אנגעוואונטשן.

שפעטער איז הרה"ק גארליצער רב זי"ע אריין צום טאטן 
געווען?  איז  דא  וואס  ווייסט  טאטע  "דער  געזאגט,  און 
דער טאטע האט אים צוגעזאגט א ישועה און ער האט 
יענע מחלה ל"ע, ס'קען דאך ארויסקומען דערפון א חילול 
געקרעכצט,  רב  צאנזער  האט  דא?!"  זיין  וועט  וואס  ה', 
אייניקל  אלימלך'ס  ר'  "רבי  געזאגט,  תיכף  אבער  "אוי!" 
הכנסת  פאר  האבן  געדארפט  האט  ער  דא,  געווען  איז 
האב  ממילא  געלט,  דאס  האבן  געמוזט  כ'האב  און  כלה 

סיפר ר' יעקב אלי' זינגער: אחר ההסתלקות של כ"ק מרן  עו  
מבעלזא זי"ע נסע כ"ק מרן זצוק"ל לארה"ק, בדרך חזרה מארץ 
ז"ל דברי  ז"ל באנטווערפן, ושם השמיע מרן  ישראל עצר מרן 
דמעות  ז"ל  מרן  הוזיל  ההספד  במהלך  תמרורים,  בבכי  הספד 
כנחל מים וזה המשיך את כל הציבור לדמע כשמעיני העדה זלגו 
דמעות לרוב. גם כ"ק האדמו"ר רבי איציקל מפשעווארסק זצ"ל 
השתתף בעת מעמד ההספד ואחר המעמד עלה מרן ז"ל לביקור 
זכורני שהשיחה ביניהם היתה  ר' איציקל מפשעווארסק.  אצל 
במצב רוח אבוד, הם בכו במרירות ודיברו ביניהם "וויאזוי וועט 
די וועלט האבן א קיום". בתוך השיחה הזכיר ר' איציקל אודות 
השבועות האחרונה כשמרן מבעלזא האריך בתפלתו והוא ניגש 
להפסיק את מרן מבעלזא מעבודתו, "ר' איציקל האט זיך געריסן 
די האר פון קאפ" וקרא לעצמו כל מיני שמות עליו, באמרו על 
עצמו: "שוטה! וואס האב איך מיר געמישט אין זיינע געשעפטן".
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האט  רב  צאנזער  און  ישועה",  א  צוזאגן  געדארפט  איך 
אויסגעפירט, "געזאגט איז געזאגט!"

פון  איינער  באזוכן  קריג  נאכ'ן  געווען  איז  ז"ל  רב  דער 
די רבנים, און יענער רב האט געגעבן א קרעכץ אויף די 
צרות ביים קריג, "חבלי משיח!" האט דער רב ז"ל אויפ'ן 
פלאץ געזאגט, "ניין! רבי ר' אלימלך האט עס שוין מבטל 
געווען, ס'איז נישט דא קיין חבלי משיח!" דאס איז אמונת 

צדיקים!

בני המשפחה עברו מול פני הקו ש לברכת לחיים, ובצאת 
מרן  לפני  יצחק  יעקב  ר'  ניגש  מהבנין  שליט"א  מרן  כ"ק 

שליט"א ואמר:

כ'וויל וואונטשן דעם רבי'ן אלס כהן, דער אויבערשטער 
די  ווערן  מקויים  זאל  מצוה  די  פון  בזכות  העלפן  זאל 

פשוטו של מקרא למען ייטב לך והארכת ימים.

* * *

שיחת קודש של כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א בעת 
ביקור חולים אצל להבחל"ח הרה"ח ר' מאיר צבי 

גרינוואל  ז"ל ששל"ח יום א' בה"ב כ' אייר תשפ"ה
ום  ' תול ות תשפ"ה לפ"ק י

כז,  )בראשית  סדרה  וואכעדיגע  די  ס'שטייט  שליט"א:  מרן 
דארף  אויבערשטער  דער  ויתן,  ויחזור  ויתן  לך  ויתן  כח( 
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דער  סה.(,  בתרא  )בבא  נותן  יפה  בעין  הנותן  כל  און  געבן 
אויבערשטער העלפט!

די גאנצע עקזיסטענץ פון אידישע קינדער איז למעלה 
האבן  אידן  אבער  מער,  עס  מען  זעט  היינט  הטבע,  מן 
אלעמאל געגלייבט אזוי. ס'טוט זיך, די וועלט דרייט זיך 
איבער, מענטשן רעדן אהער און אהין, אבער דאס אלעס 
פירט  אויבערשטער  דער  גארנישט,  מיט  גארנישט  איז 

אלעס פון אויבן.

כ'האב היינט גערעדט פאר די בחורים )פתיחת זמן החורף לבחורי 
הישיבות(, האב איך געזאגט אז יעדן טאג דארף מען לויבן 

דעם אויבערשטן אויף יעדע זאך וואס א איד טוט, יעדע 
ווארט תורה און תפלה וואס א איד זאגט ארויס דארף מען 
לויבן דעם אויבערשטן אויף דעם, ס'איז אלעס חסדים פון 

אויבערשטן.

ר'  רבי  הרה"ק  ער  ציצית,  אין  עוסק  דאך  זענט  איר 
אלימלך זי"ע שרייבט דאך )פ' נח ד"ה או יאמר בדורותיו( אז יעדע 
דור האט זיך זיין מצוה, בימים ההם איז עס געווען מצות 
ציצית ח. כ"ק מרן מבעלזא זי"ע האט געזאגט נאכ'ן קריג 

אז היינט איז די מצוה פונעם דור חינוך הבנים ט.

מאנסי:  רב  קהלתנו  שליט"א  חיים  פינחס  רבי  הרה"צ 
לכאורה איז ר' מאיר צבי געווען דער ערשטער פון דער 
געדאנק פון מנופץ לשמה, די ראשונים רעדן שוין דערפון, 
ר'  זי"ע רעדט דערוועגן, אבער  הגה"ק מרן החתם סופר 

יותר  מיוחדת  מצוה  לתקן  שורש  יש  ודור  דור  בכל  וזל"ק:  ח.  
ציצית  מצות  לתקן  שורש  יש  הזה  בדור  למשל  מצות,  משאר 

יותר משאר מצות וכדומה, בכל דור 
מיוחדת  במצוה  להחזיק  שורש  יש 

יותר משאר מצות.

ראה מה שכתב כ"ק מרן זצוק"ל  ט.  
)הקדמה לספה"ק ויגד יעקב ויקרא(: ומענין לענין 

ארשום למזכרת אמרות טהורות של 
מרן אדמו"ר הגה"ק מהר"א מבעלזא 
למסתופפים  אחת  פעם  שאמר  זי"ע 
בצלו, כלפי מה שכתוב בסה"ק נועם 
אלימלך, דבכל דור ודור יש איזו מצוה 
מיוחדת שיש לה שייכות יותר לאותו 
הדור לתיקון הדור )והנועם אלימלך כתב כגון 
בדורו מצות ציצית(, ואמר מרן זצ"ל דבדור 

דברים,  ג'  על  להתאמץ  צריך  הזה 
המשפחה,  טהרת  שבת,  שמירת 
וחינוך הבנים, ואלו הג' תלויים זה בזה 

עכד"ק.

מאיר צבי איז געווען דער ערשטער דאס צו צושטעלן 
פאר'ן עולם.

געוויזן  האט  זצוק"ל  אאמו"ר  מרן  כ"ק  שליט”א:  מרן 
פינקטליך וויאזוי עס צו מאכן, מ'דרוקט די מאשין מיט די 

פוס און אזוי ווייטער.

ר' מאיר צבי גרינוואל : ווען כ'בין געגאנגען דאס ערשטע 
מאכן  כ'וויל  אז  דעם  וועגן  ז"ל  רבי'ן  דעם  פרעגן  מאל 
ציצית, האב איך געפרעגט פון רבי'ן ז"ל וואס עס פעלט 
ז"ל  רבי  דער  מיר  האט  ציצית,  מאכן  ביים  טון  צו  אויס 
געזאגט, "לכתחלה פעלט אויס צו מאכן מנופץ לשמה". 
דו  אויב  נישט  "כ'ווייס  צוגעלייגט,  האט  ז"ל  רבי  דער 
איז  דעמאלטס  ווייל  צוקוקן",  צו  זיך  וואו  האבן  וועסט 
זיך צו לערנען בכלל, אבער  וואו  נישט געווען אזא זאך 
אפילו אזוי האט מיר דער רבי ז"ל געבעטן אז לכתחלה 

זאל איך עס מאכן מיט ניפוץ לשמה.

מרן שליט”א: איך געדענק מיט יארן צוריק ווען מ'האט 
ליע  אויף  געגאנגען  מען  איז  ציצית,  קויפן  געוואלט 
ז"ל, דער  איינהארן  חיים  ו  ארי'  ר'  ביי הרה"ח  עוועניו 
טאטע ז"ל האט אים געפרעגט צי ס'איז דא טווית גברא, 
געשמועסט.  מ'האט  וואס  דעמאלטס  געווען  איז  דאס 

היינט איז אכשור דרא, אידישע קינדער ווילן האבן!

דאס געדענק איך, אז דער טאטע ז"ל האט אויסגעארבעט 
אז ווען מ'מאכט די ציצית מיט די פוס זאל עס נישט זיין 
און  מאל  איין  מ'דרוקט  אז  הייסט  דאס  שוואונג,  קיין 
ס'לויפט ווייטער פון זיך אליין, ווייל ער האט געוואלט אז 

ס'זאל זיין כח ראשון.

וויכטיגע אויפרוף
מיר שרייבן יעצט א ספר איבער דאס לעבן און שאפן 

פון הרב ר' שמואל פארגעס ע"ה
אויב ווייסט איר פון א משפחה מיטגליד וואס איז 
געראטעוועט געווארן דורך זיין עסקנות - אדער סיי 
וואס וועגן דעם יוד, ביטע מעלדט זיך צו אונז אויף 

zichronshmielp@gmail.com אימייל
)אויב לייכטער צו רעדן - קענט איר שרייבן אייער נאמען 

און טעלעפאן - מיר וועלן אייך אי"ה צוריק רופן(.

 .טעל 447966910604+    347.768.4448

בלק-פנחס תשפ"הזעלון בקודש פנימה



דא  נאך  ר' מאיר צבי האט עס  פינחס חיים:  רבי  הרה”צ 
אונטן.

מרן שליט”א: יא יא, פון דעם רעד איך, דעמאלטס האט 
מען עס געוויזן פאר'ן טאטן ז"ל. דאכט זיך מיר אז מ'האט 
אויסגעארבעט דארט סיי אויף די טוייה און סיי אויף די 
דריי  א  מ'געבט  אויב  ראשון.  כח  זיין  ס'זאל  אז  שזירה, 
אויף די מאשין און ס'לויפט ווייטער איז עס נישט קיין כח 
ראשון, נאר אויב מ'דארף עס טון די גאנצע צייט, הייסט 

עס כח ראשון.

הי"ו  אויש  יושע  הר"ר  מיט  אביסל  פארנומען  בין  איך 
איבער די בתים י, איז אויסגעקומען צו רעדן פון דעם אז 

י.  ה"ה הבתים המהודרים 'שפירין' מה שייצר כ"ק מרן אדמו"ר 
שליט"א אחר רוב עמל ויגיעה בשנת תשפ"ג לפ"ק עם החומרות 
כוחות  השקיע  שליט"א  מרן  כ"ק  הק'.  רבותינו  של  והידורים 
לכלל  'שפירין'  המהודרים  בתים  בייצור  משמע  תרתי  בדמי"ם 
אנ"ש וליהודים נאמנים יראי ה' המדקדקים על תכלית ההידור 
והכשרות. וזל"ק של מרן שליט"א במכתב קדשו בשבח הבתים 
'שפירין': בס"ד, הנני בזה להגיד לאדם ישרו ה"ה הרה"ח המפואר 
ירא ושלם אשר יראתו קודמת לחכמתו, כש"ת מוה"ר יושע אויש 
בקדשים  לעסוק  ידו  שלח  אשר  יע"א,  מאנסי  בעיר  החונה  נ"י 
לשרת  רוצה  אשר  הגיד  ולאחרונה  ומזוזות.  תפילין  במכירת 
מהודרים  תפילין  להם  ולהעמיד  המדקדקים,  אנ"ש  ציבור  את 
בתכלית הדקדוק וההידור, נעשים על ידי סופרים ועושי בתים 
הנצרכים  פרטים  כמה  עמו  ודברתי  יתירה.  בהשגחה  יראים 
לדקדק בעת עשיית בתים מהודרים, וכפי הוראות כ"ק אאמו"ר 
זצוק"ל, והוא עומד הכן לרכוש את הבתים באופנים אלו. על כן 
זו, ואי"ה  ויהי רצון שיזכה לזכות הרבים במצוה  ידי תכון עמו, 

זיי א לעקטער, אבער ס'איז נישט א  אין בני ברק האבן 
לעקטער וואס מ'צינדט אן מיט א 'סוויטש' און ס'לויפט 
פון זיך אליין, נאר מ'מוז די גאנצע צייט האלטן דארט די 
פוס, און ווי נאר מ'נעמט אראפ די פוס הערט זיך אויף די 
לעקטער, ממילא האלטן זיי אז ס'איז כח גברא. די עדה 
החרדית האט נישט דאס, זיי האבן אן אנדערע זאך, זיי 

האבן היידראליק.

אבער ס'איז אינטערעסאנט, הגה"צ רבי נתן געשטעטנער 
זצ"ל )שו"ת להורות נתן חלק יא סימן א-ב-ג( האט אן אויפטו וועגן די 
פוס, כ'ווייס נישט צי ס'איז למעשה, ר' נתן איז דאך געווען 
א שארפער קאפ... אבער ער טענה'ט אז וויבאלד ס'דארף 
דאך זיין א שי"ן אויף די בתים, און די שי"ן דארף דאך זיין 
געשריבן מיט א כתיבה, ממילא אז מ'מאכט עס מיט די 

פוס הייסט עס נישט קיין כתיבה.

צי מ'האט טאקע אנגענומען אזוי ווייס איך נישט, אבער 
ער זאגט אזוי; בכלל ווייס איך נישט צי ער האלט זיכער 
אזוי, צי ער זאגט עס נאר בדרך אפשר. איי אויב אזוי זאל 
מען מאכן נאר די שי"ן בכתיבה; עכ"פ ער האט דארט א 
גאנצע שמועס דערוועגן, אבער איך האב מיר עס יעצט 
כח  די  פון  גערעדט  מ'האט  וואס  דעם  וועגן  דערמאנט 

ראשון ביי די ציצית.

הרה”צ רבי פינחס חיים: חול המועד בין איך געווען דא 
און כ'בין אראפגעגאנגען אונטן באקוקן וויאזוי מ'מאכט 
די ציצית, און כ'קען זאגן אז ר' מאיר צבי איז אזויווי פאר 
יא ר'  פופציג יאר צוריק, ער האט גארנישט געטוישט... 
שוין  מ'האט  צבי?  מאיר 

געמאכט מער מאדערן?...

זוכט  ער  יא,  שליט”א:  מרן 
זאכן...  נייע  קיין  נישט 
מען  דארף  זאכן  אלטע 
זאל  נייע  און  פאררעכטן 

מען נישט קאליע מאכן.

וב"ב  בנינו  ולצרכי  לצרכי 
]ובני בנינו[ אראה גם כן ליקח 
ד'  באעה"ח  הבתים.  מאותם 
לס' בה"ב ל"ד למב"י ]למספר 
בני ישראל[ תשפ"ג לפ"ק, פה 

ברוקלין יע"א, חתי"ק.

בלק-פנחס תשפ"החעלון בקודש פנימה



הרה”צ רבי פינחס חיים: ס'איז א שיינע זאך פונעם דור אז 
זיי קומען נישט נאך מיט די ציצית ברוך ה'.

*

הגישו לפני כ"ק מרן שליט"א חוברת  א"ח של כ"ק מרן 
זצוק"ל מה שרשם ר' מאיר צבי במשך כמה שנים, ונוסף 
עיין  שליט"א  מרן  ז"ל.  מרן  של  מכתי"ק  הגהות  עליו 

בהחוברת למשך זמן.

*

)פ' תולדות  מרן שליט”א: די וואכעדיגע סדרה געפונט מען 
וועלט  די  בפרשה.  האמורים  ועשיו  יעקב  יט(  כה,  ברש"י 

א  ווי  שטארק  זיין  "זאלסט  ווערטל,  א  מיט  וואונטשט 
גוי"... א גוי האט אסאך כח, יעקב לאזט זיך, ער איז א יושב 

אהלים, דארף ער אויך האבן כח.

הרה”צ רבי פינחס חיים: ברוך תהיה מכל העמים )דברים ז, יד(, 
אז זיי זענען געזונט דארפן אונז אודאי זיין געזונט.

טאטן  זיין  פון  שטריימל  א  האט  צבי  מאיר  ר'  והמשיך: 
הרה"ח ר' ארי' גרינוואל  ז"ל. כ"ק מרן מבעלזא זי"ע האט 
געזאגט פאר ר' ארי' אז א שטריימל איז מסוגל אויף גוטע 
קינדער און ר' ארי' האט לכבוד דעם געקויפט א שטריימל, 
דאס איז איין חשוב'ע זאך פון דעם שטריימל אז ער האט 

מיט דעם אויסגעפאלגט די הוראה פון רב ז"ל יא.

נאכדעם איז דא נאך א חשיבות מיט דעם שטריימל אז 
צום  געקומען  איז  זצוק"ל  רב  צעהלימער  הגה"ק  ווען 
אין  אונז  ביי  זצ"ל  מפאלטישאן  הא מו"ר  כ"ק  פון  טיש 
פאפא, איז ער צוליב די גרויסע פרעסטן געקומען מיט 
א ווינטערדיגע היטל און ר' ארי' האט אים אוועקגעגעבן 
שטריימל  דעם  נאך  נוצט  צבי  מאיר  ר'  שטריימל;  זיין 

יעדע פרייטיג צונאכטס.

די מעשה מיט'ן צעהלימער  געדענק  איך  מרן שליט”א: 
רב.

אדמו"ר  מרן  כ"ק  של  בפומיה  מרגלא  זה  שמאמר  ויצויין  יא.  
בבטאון  זה  אודות  וראה  זי"ע,  בעלזא  אדמור"י  בשם  שליט"א 
)חנוכה תשפ"ה(: פעם בעת ששח כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א  'פלאם' 
שבשב"ק  אד"ש  מרן  אמר  הלימוד,  בזמן  כובע  חבישת  בנושא 
אד"ש  מרן  והסביר  ה'שטריימל',  עם  ללמוד  חשוב  יותר  עוד 
שה'שטריימל'  אמר  מבעלזא  זי"ע  רב  הפריערדיגער  שמרן 
אין  ובשעת התפלה  וכיון שבעת השינה  הגונים,  לבנים  מסוגל 
חובשים את ה'שטריימל', וגם בשעה שעוסקים בדברים אחרים 
קורה שאין לובשים ה'שטריימל', אם כן עכ"פ בעת לימוד התורה 

יש לקיים את הסגולה לבנים הגונים.

הרה”צ רבי פינחס חיים: דער רב ז"ל האט געזאגט פאר 
הגה"צ רבי יצחק שלמה אונגער זצ"ל איבער א שטריימל, 
דאס איז געווען ווען די קהלה האט זיך אויסגענומען מיט 
אים דריי זאכן, ער זאל זיך אויסטון די שטריימל, מ'זאל 
ווייסע  די  אויסטון  זאל  ער  און  אשכנז  נוסח  דאווענען 
פון  תנאי  די  צו  געווען  מסכים  האט  ז"ל  רב  דער  זאקן. 
ווייסע זאקן און נוסח אשכנז, אבער נישט צו אויסטון די 

שטריימל.

מרן שליט”א: אין די סיפורים ברענגט מען אז אין פעסט 
האט מען געברענגט א שטריימל פאר'ן רב ז"ל, און דער 
"אה,  דעם,  פון  שמועס  גאנצע  א  געמאכט  האט  ז"ל  רב 
דאס איז נישט קיין סויבעל, ס'איז נישט עכט סויבעל", 

ער האט געוואלט אז ס'זאל זיין א סויבעל שטריימל.

פון  רעד  איך   - היינט  אזויווי  געווען  נישט  איז  אמאל 
און מ'האט  אין געשעפט  געגאנגען  - מ'איז  יארן צוריק 
אויסגעוועלט שפיצן. כ'געדענק נאך ווען דער עולם האט 

אנגעטון שטריימלעך.

ביים  שטריימל  נייע  א  געקויפט  מ'האט  ווען  כ'געדענק 
טאטן ז"ל, האט מען געברענגט פאר'ן טאטן ז"ל צו ווייזן 
שוין  איז  היינט  שפיצן,  אויסגעוועלט  האט  ער  שפיצן, 

אלעס פערטיגע זאכן.

הרה”צ רבי פינחס חיים: היינט דארף מען שוין חיזוק אז די 
שפיצן זאלן נישט וואקסן צי הויעך...

מרן שליט”א: הרה"ח ר' אנשיל וואלא ארסקי ז"ל איז דאך 
אן איידעם ביי הרה"ח ר' פייש קאהן ז"ל, פייש קאהן איז 
רב  צו סער אהעלי  א קרוב  און  אונז  צו  א קרוב  געווען 
הגה"צ ר' משה ניישלאס זצ"ל. ער איז געווען אן אייניקל 
פון הגה"צ ר' שמואל גבריאל ניישלאס זצ"ל, שוואגער פון 
כ"ק אא"ז מרן הערוגת הבשם זי"ע, ער איז אויך געקומען 

אסאך צום טאטן ז"ל.

ער  האט  איד,  דייטשער  א  געווען  איז  קאהן  פייש  דער 
געזאגט פאר ר' משה ניישלאס אז ער דארף אן איידעם 
אן א שטריימל, האט אים ר' משה ניישלאס צוגעשטעלט 

אנשיל וואלאדארסקי...

פון  נאך  אים  געדענק  איך  אנשיל?  ר'  געדענקטס  עטץ 
וויליאמסבורג, ער איז געשטאנען הינטערן שטול פון כ"ק 
הא מו"ר מסקווירא זצ"ל, ס'איז געווען א גרויסע שטול 
מיט דריי זיצן, סקווערער רבי ז"ל איז געזעסן אינמיטן, 
די  און  שליט"א  מסקווירא  הא מו"ר  כ"ק  זייט  איין  פון 
ער  זצ"ל,  מרחמיסטריווקא  הא מו"ר  כ"ק  זייט  אנדערע 
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איז געשטאנען הינטערן שטול. ס'איז געווען א באנק מיט 
א הויעכע רוקן, ס'האט געהאט דריי חלקים מיט אזעלכע 

מחיצות אינצווישן.

סוף ימיו האט אנשיל געוואוינט אין ארץ ישראל. הרה"ג 
ר' חיים וואלף )בר"א( ווייס שליט"א איז זיין שוואגער, ער איז 
אן איידעם ביי פייש קאהן, אויך הרה"ח ר' ישעי'  ו  בייער 

ז"ל איז געווען אן איידעם ביי פייש קאהן.

ז"ל  טאטן  מיט'ן  געפארן  זענען  אונז  ווען  געדענק  איך 
חנוכת  די  לכבוד  ישראל  ארץ  קיין  בעומר  ל"ג  תשל"ח 
הבית פון די בית המדרש, איז דער טאטע ז"ל געווען ל"ג 
בעומר אין מירון און ישעי' דוד בייער איז מיטגעקומען 

מיט אונז אויף מירון.

*

כ"ק מרן שליט"א טעם מ'לעקיך און ברוינפן', ואמר:

געב פאר אנדערע אידן אויך.

ואיחל לחיים:

זאל  אויבערשטער  דער  ולשלום.  טובים  לחיים  לחיים, 
העלפן רפואות מיט ישועות, כל מיני ישועות, די וואך איז 
דאך ויתן ויחזור ויתן, ויחזור מיינט נאכאמאל, נאכאמאל 
און נאכאמאל, אז דער אויבערשטער האלט אין איין געבן 
איז דאך יעדע מאל בלי שיעור. זאל יעדער האבן וואס 

מ'דארף, כל מיני ישועות.

אגו ת  ביכורים  שליט"א  ורן  למרן  מסר  צבי  מאיר  ר' 
ה סים כחזקתו כל השנים, ואמר: לכבוד שבת קודש.

די  קודש!  שבת  לכבוד  הדסים  אה!  שליט”א:  מרן 
וואכעדיגע סדרה איז דאך ראה ריח בני )פ' תולדות כז, כז(; יישר 

כחכם.

ר' מאיר צבי: ס'קומט זיך פאר'ן רבין א מזל טוב, דער רבי 
מאכט אי"ה חתונה יב, כ'וויל זיך משתתף זיין מיט'ן רבינ'ס 

שמחה.

ומסר ציצית מהו רת מנופץ לשמה  ורן  רשה להחתן.

מרן שליט”א: דאס איז א טייערע זאך, מ'דארף עס מחשיב 
מ'נעמט  געלט...  אויף  מענטשן  נישט  קוקן  היינט  זיין! 
ארויס אפאר דאללאר און מ'געבט, אבער ווען ס'קומט צו 

א מצוה איז עס נישט אזוי פשוט...

געווען  עס  איז  טלית  א  געקויפט  מ'האט  ווען  אמאל 
האט  ז"ל  טאטע  דער  ווי  געדענק  איך  זאך,  גאנצע  א 
מין  אזא  און  טלית  טערקישע  מין  אזא  אויסגעוועלט 
טערקישע טלית, ס'איז געווען א גאנצע זאך, ס'איז נישט 

געווען אזוי פשוט, היינט קויפט מען אלעס און פארטיג.

ר' מאיר צבי: איך געדענק ווען הגה"צ רבי פישל סופר זצ"ל 
רב  בית מ רשנו י"ם איז געקומען צו א חתונה ביים רבי'ן 
ז"ל, האט ער מיר געזאגט אז צו זיין חתונה אינדערהיים 
אין פאפא איז מיין טאטע ע"ה געקומען צום חתונה, און 
ער האט געברענגט די טלית צו זיין חתונה, ס'איז געווען 
געהאט  נישט  מען  האט  אינדערהיים  שמחה,  גרויסע  א 

אזויפיל טליתים, ס'איז געווען א גאנצע שמחה.

מעג  איך  אויב  שליט"א:  מרן  מאת  צבי  מאיר  ר'  וביקש 
בעטן פון רבי'ן אראפצוקומען קוקן ווי מ'מאכט די ציצית.

מרן שליט”א: פארוואס נישט? אדרבה!

*

הציצית,  עבו ת  מהלך  בכל  שליט"א  מרן  שהשגיח  אחר 
איחל לר' מאיר צבי: זיי געזונט און שטארק.

ופנה לבני המשפחה: זייטס אלע געזונט און שטארק.

יב.  נישואי הנכד פרע"ח הרב שלום יוסף יהושע פריעד שליט"א 
חתן חדב"ן הרה"צ רבי ברוך רובין שליט"א ד' ויצא תשפ"ה.
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רבי יעקב יצחק איננו! אוי מי יתן לנו תמורתו!
בצער יגון דאגה ואנחה, הננו מתאבלים מרה בעת אשר אחד המיוחד שבחבורתנו, ידידנו האהוב החביב והנחמד, נלקח מאתנו לדאבונינו, והשאיר אחריו את כל 

בית פאפא כאיש אחד בלב אחד בלב קרוע ומורתח. מי יתן ראשנו מים ועינינו מקור דמעה, עיני עיני יורדה מים על שבר בת עמינו, פלגי מים ירדו עינינו, אין 

לנו מנחם, ולא מצאנו מנוח, כי רבות אנחותינו ולבינו דוי, אחר פטירת האי חסיד נאמן, איש תם וישר, עבד נאמן לה' ולצדיקיו, דוגמא אישית לדור הצעיר, ה"ה

הרב החסיד המפואר ר' יעקב יצחק ב"ר ישראל דוב הכהן ז"ל כ"ץ
מפארי חסידי פאפא

שהלך לו לעולמו באופן פתאומי בליל שב"ק פ' קרח ב' תמוז תשפ"ה לפ"ק לדאבון 
לב משפחתו החשובה, כל ידידיו ומכיריו וכל בית פאפא, והוא במיט"ב שנותיו

ויהי בעת ליל שב"ק, עת אשר עמד בכל שבוע בביהמ"ד הגדול אצל שלחן הטהור של כ"ק מרן 
אדמו"ר שליט"א, יצאה נשמתו בקדושה ובטהרה באופן פתאומי, אשר תפס כל בית פאפא בהלם

ברור שפעולותיו הטובות יתרבו כמעיין המתגבר, וכולנו נלמדו ממעשיו, ונחקק במוחנו איך היה נראה חסיד נלהב כחד מקמאי, 
איך התבטל לצדיקים בדביקות נפלאה, איך ערך כל רגע ורגע מימי חייו כשכל כולו שמחה וחיות בעבודת השי"ת!

ברכת תנחומים נביע מול משפחתו החשובה המתאבלים מרה על פטירתו, אלמנתו החשובה תחי', ובניו 
היקרים כולם הולכים בדרכיו ועוסקים בנאמנה למען קדשי בית חיינו, ה"ה הרב שמואל בער שליט"א מנהל 
דת"ת ב"פ, הר"ר יואל הי"ו, הר"ר ישראל מענדל הי"ו, הר"ר יוסף הי"ו, הר"ר אהרן שלמה הי"ו, הר"ר משה הי"ו

בעל הנחמות ירפא את שברנו ואת שבריכם, וינחם את כל בית חיינו אחר האבידה הגדולה, והשי"ת ישפיע מן שמיא חיזוק וכוחות לאלמנתו הדגולה תחי' ולבניו 

ולבנותיו שיחי', שיזכו להמשיך לילך בדרכי אביהם, ובמהרה נזכה להתנחם בנחמת ציון וירושלים, עדי נזכה לקבל פני משיח צדקנו ומלכנו בראשנו אמן.

כה דברי השותפים בצער הרבים ידידיו וקרובי משפחתו

תורה: היה דבוק בתורה הק' בכל לב נפש ומאוד, לא החסיר 
יום משיעוריו הקבועים בלי שום יוצא מן הכלל, אהבת תורה בער 

בקרבו, וזכה לסיים ש"ס כמה פעמים משך ימי חייו.

עבודה: עבד את בוראו באהבה רבה, תפילותיו היו בהשתפכות 
הנפש ובכוונה עצומה, ובדרך שחינכו לנו רבותינו הק', אש מבחוץ 

ולהבה מבפנים.

"זיין  יפות,  פנים  בסבר  אדם  כל  קיבל  חסדים:  גמילות 
ווארעמע שמייכל" התלוה לכל אחד ואחד שהיה נמצא בסביבותיו, 

ומעולם לא התחמק עצמו מלהעניק "גוט ווארט" למישהו.

אמונה טהורה: החזיק כל ימיו באמונה פשוטה בדרך "איך 
בין א נאר און איך גלייב", והיה משנן תמיד לבני ביתו ולשומעי 
לקחו להחזיק באמונה טהורה, אמונה פשוטה מתוך קבלה, וחס 

ושלום לא לחפש דרכים אחרים המקרר האמונה מצד קבלה.

דבק באמונת צדיקים יתירה שהיתה נר  צדיקים:  אמונת 
לרגליו ומדריך תמידי לאורחותיו, התקשר בעוז ותעצומות אל 
רבותינו הק', כ"ק מרן אדמו"ר זצוקללה"ה ולהבחל"ח כ"ק מרן 
אדמו"ר שליט"א, ההתקשרות היתה קשר פנימי חזק ואמיץ בכל 
לב ונפש, וקיים את הדור דור ודורשיו בלי שום השתנות מדור 
לדור כלל, ומרגלא בפומיה: "אז מ'וויל טרעפן דעם רבי'ן ז"ל, קען 

מען דאס טרעפן אין רבי'ן זאל זיין געזונט".

כל דיבור קל של רבותינו הק' היה אצלו כתורה שלימה, תורה 
מרן  מפי  יוצא  מפורש  ששמע  הגה  כל  לנו,  המסורה  שבע"פ 
את  לקיים  עצמו  ומסר  קדשים,  קודש  אצלו  היתה  שליט"א 

הדברים בשלימות בלי שאלות וחכמות.

בהתקשרות עמוקה אל כ"ק מרן שליט"א לא מסר מעולם 'קוויטל' 
לרבי אחר, ובאהבה עזה מול פני הקודש לא היה מעניין אצלו כלל 
רק מה שראה או שמע אצל כ"ק מרן זצוק"ל או להבחל"ח כ"ק 

מרן שליט"א.

ומצדיקי הרבים ככוכבים אלו  הרבצת תורה וחסידות: 
מלמדי תינוקות. בלב הבוער בחמימות לעבודת ה' הכניס בלב 
מאות ילדי תשב"ר חינוך הטהור "תורה מיט יראת שמים" בדרך 
רבותינו הק', אמונה בהשי"ת ואמונת צדיקים, חמימות לעבודת 
ה', אהבת תורה ויראת שמים; ואת הכל עשה בשמחה עמוקה 
ימי  משך  בקרבם  ונשאר  הילדים,  בלב  נחקק  אשר  ומיוחדת, 

חייהם.

והיה כנגן המנגן: כחייל נאמן עמד לימין קדשו של כ"ק מרן 
אדמו"ר שליט"א בעת התפלות ימים הנוראים, כשמנצח בראש 
מערכת המשוררים בימים הנעלים; אוי! מי יתן לנו עוד צורת ר' 
יעקב יצחק העומד בהכנעה ובהתבטלות כנר מפני אבוקה בצד 
מרן שליט"א ומציע הניגונים לפני כל קטע וקטע, צורת חסיד 

העומד באימה ובפחד קרוב לרבו.

כמו כן עמד בראש הנגינה בעת זמנים הנעלים, מעמדי קבלת 
פנים וחופות בחצרות קדשנו, וכיבד את ה' וצדיקיו מגרונו, ובטעם 

זקנים מלא חן.

גדולה שימושה: באמונת צדיקים ובתמימות הרבה לקיים 
את ה'גדולה שימושה יותר מלימודה', והיתה לו חזקות קבועות 
לשמש את הקודש ולהתחבר לטהור; חזקה של השחזת הסכין 
בערב שב"ק בבית מרן שליט"א, ושטיפת הכוס לפני ברכת המזון 

בשוה"ט שלש סעודות מדי שבוע בשבוע.
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דברות קודש
אצל סיום מסכת זבחים במסגרת מפעל 

והגית דחסידי פאפא סדר ב' בבית 
הר"ר יקותיאל יצחק דייטש הי"ו

יום ב' בהעלותך תשפ"ה לפ"ק

בשבילי נברא העולם

מ'האט שוין גערעדט איבער די מעלות פון והגית, מ'קען 
רעדן נאך און נאך און קיינמאל נישט פערטיג ווערן, וויפיל 
אבער  גערעדט.  גענוג  נישט  נאכאלץ  עס  איז  רעדן,  מ'זאל 

כ'האב געטראכט צו זאגן נאר עפעס א ווארט.

ואחד  המרבה  אחד  מיר  געפונען  )קי.(  מנחות  מסכת  אין 
הממעיט ובלבד שיכוין לבו לשמים. דארף מען פארשטיין, 
מ'וואלט  הממעיט',  ואחד  המרבה  'אחד  דער  איז  וואס 
געדארפט זאגן יעדער איינער צריך לכוין לבו לשמים, וואס 

איז דער 'אחד המרבה ואחד הממעיט'.

איד  א  ווען  אז  זאגן  צו  מען  מיינט  'אחד'  איז,  פשט  נאר 
אויפ'ן  איינציגער  דער  איז  ער  אז  וויסן  צו  ער  לערנט דארף 
וועל  וועלט, חייב אדם לומר בשבילי נברא העולם, אז איך 
לערנען, וועלן מיינע קינדער לערנען און מיינע חברים וועלן 

לערנען, דאס מיינט בשבילי נברא העולם.

קומט אויס אז סיי דער מרבה און סיי דער ממעיט דארף 
דאס צו וויסן אז בשבילי נברא העולם, מ'דארף זיין שטאלץ, 
"איך דארף לערנען!" וואס וועט זיין אז איך וועל נישט לערנען, 

איך וועל זיך מוציא זיין מיט יענעם? ניין! ס'וועט נישט גיין.

דאס מיינט אחד המרבה ואחד הממעיט, איך בין אחד, איך 
בין איין מענטש אויף דער וועלט, בשבילי נברא העולם, איך 
דארף לערנען, אז נישט וועט נישט טויגן. איך קען מיר נישט 
לאזן מוציא זיין מיט יענעם אז יענער וועט שוין לערנען פאר 

מיר, דאס גייט נישט אזוי.

דא  דאך  איז  העולם,  נברא  בשבילי  אז  אזוי  אויב  אבער 
א חשש פון גיאות, אויף דעם זאגט מען ובלבד שיכוין לבו 

אבד חסיד מן הארץ!
בלב מלא צער משתתפים אנו בצערו הרב של איש הנאמן והיקר, מרביץ תורה וחסידות לילדי תשב"ר בלב מלא 

חמימות לתורה ועבודת ה', ברוחו פי שנים תורה ויראת שמים, אהוב ונחמד לכל, מזכה את הרבים בכל עת מצוא, 

תורה וחסידות בו צמודים יחד, כמעיין המתגבר משפיע מבאר החיים של רבותינו הק', ה"ה

המחנך הרב יוסף כ"ץ שליט"א
מלמד מומחה במוסדותינו הק'

אחר שוד ושבר בגבולו ובגבולנו, בהילקח מאתנו אביו היקר ונחמד, מפארי וחשובי עדתנו הק', ממצדיקי הרבים 

ככוכבים בכל לבו ונפשו, ה"ה

 הרב החסיד ר' יעקב יצחק ב"ר
ישראל דוב הכהן ז"ל

מלמד מומחה במוסדותינו הק' למעלה משלושים שנה

המקום ינחם אתכם בתוך שאר אבילי ציון וירושלים, ולא תוסיפו לדאבה עוד, אך טוב וחסד ירדפוך כל ימי חייך, 

ששון ושמחה ישיגו ונס יגון ואנחה, ותזכה להמשיך בפעולות הטובות והברוכות לרומם קרן התורה והחסידות 

במוסדותינו הק', עדי נזכה לביאת גואל צדק ומלכנו בראשנו בב"א.

מנהל רוחני קיץ: יוסף אלי' לעווי סגן מנהל: בערל היללער
ג"א מצטרף: כל המלמדים והמחנכים

תלמוד תורה 'קהלת יעקב' דחסידי פאפא
״ר שליט״א מרן אדמו כ״ק  בנשיאות 

בלק-פנחס תשפ"הידעלון בקודש פנימה



לשמים, אז מ'דארף ארויפקוקן צו הימל "רבונו של עולם!" 
און אזוי וועט מען נישט קומען צו גיאות. דאס איז געזאגט 

געווארן אלץ חיזוק.

ס'שטייט אין פסוק )דברי הימים א' יט, יג( חזק ונתחזקה, 'חזק' 
זייטס מחזק, 'ונתחזקה' לאמיר זיך צוזאמען מחזק זיין, יעדע 

דבר טוב דארף א חיזוק.

לימוד מוסר מהעסקנים

איך וויל ארויסברענגען דא א שטיקל מחשבה. מ'רעדט דא 
וועגן צוויי אידן, ס'קען זיין אז ס'זענען דא אנדערע אויך, אבער 
איך רעד יעצט וועגן די צוויי אידן הר"ר שלמה ]וועבער[ הי"ו 

און דער בעל אכסניא הר"ר יצחק ]דייטש[ הי"ו.

איך וויל זאגן אז דאס איז איינער פון די זאכן וואס איך בין 
נהנה פון זיי, אז אויב דער בעל דבר קומט צו מיר און זאגט 
"אוי, דו האסט נישט קיין כח", ער מאכט מיר קלערן,  מיר, 
"איך בין מיד, איך בין שוין נישט יונג, וואס וועט זיין, איך קען 
איך  און  שלמה  ר'  אויף  איך  קוק  דעמאלטס  נישט"...  דאך 
קוק אויף ר' יצחק און איך זאג, "וואס?! איך שעם מיר! וואס 
דרייסטו מיר א קאפ, איך בין נישט מיד, קוק אויף די צוויי 

אידן!" אז איך קוק אויף זיי בין איך נישט מיד.

דאס מיינט חזקו ונתחזקה, מ'איז יענעם מחזק און מ'איז 
זיך אליין מחזק. דאס קען זיין א לימוד פאר יעדעם, און דאס 
איז אויך בכלל אחד המרבה ואחד הממעיט, יעדער איינער 
וויפיל ער לערנט צי מ'לערנט אביסל צי מער. אפשר בין איך 

יוצא דאס אז איך האלט נישט מיט מיט'ן דף, אבער  נישט 
איך  געלערנט,  איך  האב  זבחים  מסכת  פערצופאל  גראדע 
בין נישט געגאנגען מיט'ן דף, אפשר בעוונותינו הרבים קען 
זיין ווען איך וואלט ווען געלערנט מער פלייסיגער וואלט איך 
שוין אויך יעצט מסיים געווען... אז ס'איז קדשים לערן איך 

עס, איך לערן אביסל קדשים א.

לב חכם לימינו
חכם  לב  ב(  י,  )קהלת  עה"פ  ווארט  באקאנטע  א  דא  ס'איז 
לימינו ולב כסיל לשמאלו, וואס מיינט לב חכם לימינו? אז 
די  ענדיגן  נישט  וועסט  "עה,  צורעדן,  קומט  דבר  בעל  דער 
מסכתא, וואס מאכסטו דיר נאריש, רעד דיר נישט איין אז דו 
גייסט אנקומען, דו גייסט נישט ענדיגן די מסכתא, דו גייסט 
נישט ענדיגן ש"ס, לאז דיך אפ און פארטיג". אבער לב חכם 
איז שוין אנגעקומען,  וואס ער  אויף דאס  לימינו, ער קוקט 
מ'דארף זיך מחשיב זיין, "קוק! האסט געלערנט און ביזט יא 
אנגעקומען!" און מ'זאגט ווייטער צו זיך, "כ'האב געלערנט ביז 

יעצט אזויפיל, איך וועל זיין בעסער, און כ'וועל נאך לערנען".

כידוע עוסק כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א הרבה בלימוד סדר  א.  
מהרי"ד  מרן  כ"ק  ביניהם  צדיקים,  כמה  על  ידוע  וכן  קדשים, 
תשפ"ד(  קדושים  א'  מאנסי  בעיר  נדרים  מסכת  )סיום  בהזדמנות  זי"ע.  מבעלזא 
דיבר מרן שליט"א בענין זה: "די ערשטע סדר האלט שוין ביי 
קדשים, משיח קומט דאך שוין, און דער חפץ חיים האט דאך 
מ'זאל  הכנה  א  מאכן  צו  קדשים  לערנען  מ'דארף  אז  געזאגט 
קענען טון די עבודה אין בית המקדש, און צו קענען פסק'נען די 

הלכות; איז עס דאך נוגע למעשה".

בשם כל קהלא קדישא הדין, נבא בזה בשער בת רבים, בברכת מזלא טבא וגדיא יאה, לברך ולהודות להאי גברא יקירא, ראש וראשון לכל דבר 
שבקדושה, אהוב לשמים ולבריות, רחום ומוקיר רבנן בכל לבו ונפשו, עושה מלאכתו עראי ותורתו קבע, שמו הטוב הולך לפניו, כבוד שמו תפארתו, ה"ה

הרבני החשוב הר"ר יעקב יודא מרדכי קאלמאן הי"ו
חבר הנהלת הקהלה

לרגל השמחה במעונו בנישואי בתו החשובה תחי' עם החתן החשוב לייבל ני"ו בן הר"ר יושע אהרן גליק הי"ו

ברכת מזל טוב לכבוד אביו הרה"ג ר' אלי' שליט"א נדבן היכל התורה 'אברהם יעקב' בבית מדרשנו המפואר

ויהי רצון מן קדם אבוהון דבשמיא שיוכל להמשיך במעשיו הכבירים, ואך טוב וחסד ישכון בהיכלו, וכל מי שעוסקים בצרכי ציבור 
באמונה הקב"ה ישלם שכרם, אורך ימים בימינה ובשמאלה עושר וכבוד, מתוך בריות גופא ונהורא מעליא, אכי"ר.

המברכים מקרב הלב: הנהלת הקהלה
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לב כסיל לשמאלו, ער קוקט אויף די לינקע זייט ביז וואו 

לינקע  די  אויף  קוקסטו  פארוואס  אנקומען;  נאך  מ'דארף 

זייט? קוק נישט! דער אויבערשטער וועט העלפן וועסט זיך 

פלאגן און וועסט אנקומען.

נאך א נקודה איז דא אין דעם. מ'ווערט צעבראכן אז מ'האט 

נאך אסאך צו ענדיגן, אבער באמת מאן יימר אז דו דארפסט 

בכלל ענדיגן?... איך וויל דאס נישט זאגן, אודאי דארף מען 

ענדיגן, ס'איז א גוטע זאך אז מ'איז מסיים א מסכת, מ'האט א 

ציל און דאס שטופט אז מ'דארף ענדיגן ווייל ס'איז נישט קיין 

תכלית אנדערש, אזויווי ווען מ'גייט צו א פארהער ווייסט מען 

אז מ'מוז ענדיגן, יעדע מענטש דארף דאך א שטופ.

כ"ק  אבער כ'געדענק א מעשה וואס כ'האב געהאט מיט 

געווען  נאך  כ'בין  אז  מיר  זיך  דאכט  זצוק"ל,  אאמו"ר  מרן 

א בחור און כ'האב מיר גענומען א מסכת צו לערנען, האט 

מיר דער טאטע ז"ל געזאגט, "טראכט נאכנישט אז דו וועסט 

זיין; לערן, און  נישט מסיים  דו מוזט דאס  זיין,  דאס מסיים 

אז דער אויבערשטער וועט העלפן אז דו וועסט דאס מסיים 

זיין, וועט זיין גוט"... ממילא איז דאס א זאך וואס ס'איז דא אן 

עקסטערע יצר הרע, וואס קומט צעברעכן אז דו וועסט דאס 

נישט קענען ענדיגן, דו וועסט עס נישט מסיים זיין, דארף מען 

וויסן דעם יסוד.

לימוד רש"י

איך וויל דא מעיר זיין נאך א געוויסע ענין פון א אופן פון 
לימוד בדרך אין מזרזין אלא לזריזין, וואס ס'איז אפשר דא א 

שוואכקייט אין דעם.

וויסן אז ס'איז טאקע א גוטע זאך אז מ'האט די  מ'דארף 
סיי  און  גמרות  ארטסקרול  די  סיי  פירושים  מיט  גמרות 
איך  האב  גראדע  צו;  אסאך  ס'העלפט  גמרות,  מתיבתא 
עס אויך אין שטוב, און איך נוץ עס אין שול אויך. דאס איז 
צוהעלפן  אים  ס'זאל  נאכקוקן  וויל  איינער  אז  געמאכט 
לימוד!  א  איז  רש"י  אז  וויסן  מ'דארף  אבער  לערנען,  צום 
איז  רש"י  אבער  תוספות,  די  לערנען  נישט  טאקע  מ'דארף 
מיט  גמרא  לערנען   צו  לימוד.  א  איז  דאס  מפרש,  אונזער 
ארטסקרול און נישט מיט רש"י, איז נישט קיין דרך הלימוד, 
רש"י איז אונזער מפרש, מ'דארף לערנען רש"י, מ'קען נישט 
זיך אז  אוועקשטופן רש"י, ממילא אסאך מאל אז ס'מאכט 
רש"י  וואס  נישט  מ'פארשטייט  רש"י,  אין  שטיין  מ'בלייבט 
ווייל  זאגט,  רש"י  וואס  אריינטון  זיך  דאן  מען  דארף  מיינט, 

רש"י אליין איז אויך א חלק פון די לימוד. 

איך זאג דאס נאר בדרך אין מזרזין אלא לזריזין, אז מ'דארף 
פון דעם, מ'קען טאקע נאכקוקן, היינט איז אלעס  וויסן  צו 
ווי אמאל,  פלאגן  אזוי שטארק  נישט  זיך  מ'דארף  גרינגער, 
איז  צייטן  היינטיגע  געפלאגט,  מער  זיך  מען  האט  אמאל 
מ'מאכט  אז  צוגעשטעלט.  אלעס  דא  ס'איז  גרינגער,  שוין 
א חשבון איז שוין אן עבירה נישט צו לערנען, מ'האט שוין 

בשם כל קהל אנ"ש יעלה ויבא קדם מעלת כבוד ידידנו הרבני החשוב המפואר, מוכתר במעלות ובמדות 
רמות, עוסק בצרכי ציבור באמונה, מסור ונתון להיטיב לזולת בטוב לב ובמסירות נאמנה, מסור בלב 

ונפש למען קהלתנו הק', ומשקיע מיטב כוחותיו וכשרונותיו למען הכלל והפרט, ה"ה

הר"ר אברהם וואסערמאן הי"ו
עסקן נאמן העומד תמיד מוכן ומזומן לימין עסקני קהלתנו הק'

לרגל שמחת נישואי בנו למזל טוב החתן החשוב פנחס ני"ו עם בת הר"ר יושע שווארץ הי"ו

יהי רצון מן קדם אבוהון דבשמיא, שיזכה לראות רוב נחת והרחבת הדעת דקדושה, ויזכה לראות בנים ובני בנים עוסקים בתורה ובמצות, לאורך ימים ושנים טובות, אך טוב וחסד 
ישכון תמיד באהלו, וכל ברכות התורה יחילו על ראשו, וכל מי שעוסקים בצרכי ציבור באמונה הקב"ה ישלם שכרם, וישלח ברכה והצלחה בכל מעשי ידיהם ונאמר אמן.

המברכים מקרב הלב: הנהלת הקהלה
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נישט קיין תירוצים פארוואס נישט צו לערנען, מ'האט דאך 
אלעס צוגעשטעלט, מ'העלפט דיר צו פון אלע זייטן. אבער 
מיט דעם איז נאך דא יגיעת התורה... מ'דארף זיך אריינטון 
וואס מיינט דא רש"י, און אז מ'לערנט תוספות איז אודאי גוט, 
אמאל איז אויך דא א תוספות וואס איז נוגע צום פשט פון 

גמרא. דאס זענען דברים פשטים.

חינוך לדרך הלימוד
ישיבה  די  פאר  דאס  באלאנגט  אריין  אינ'אמת'ן 
אויסצולערנען וויאזוי צו לערנען. איר ווייסט דאך די מעשה 
וואס מ'דערציילט בדרך צחות, אז כ"ק האדמו"ר הדברי יואל 
הגאון הרב שאול ברוס  מסאטמאר זצ"ל האט געפרעגט פון 
)רש"י  מ'זעט  נאר,  "זאגט  התלמוד,  בית  ישיבת  מראשי  זצ"ל 
בראשית מו, כח( אז יעקב אבינו האט געשיקט יהודה לתקן לו 'בית 

א  געמאכט  אבינו  יעקב  האט  פארוואס  לכאורה  התלמוד'; 
ליטווישע ישיבה אין מצרים, פארוואס האט ער מתקן געווען 
געפרעגט,  ברוס  הרב  האט  התלמוד?"  בית  ישיבת  דווקא 
"פארוואס מיינט איר אז ס'איז געווען א ליטווישע ישיבה?" 
צוויי  נישט,  פארשטיי  "איך  געזאגט,  רב  סאטמארער  האט 
און צוואנציג יאר לערנט מען א פרשה פון עגלה ערופה?!"... 
האט הרב ברוס געענטפערט, "איר זאלט מיר פארשטיין, איך 
לערן נישט יעצט מיט'ן עולם גמרא תוספות, איך לערן נאר 
וויאזוי  וויאזוי צו לערנען, איך לערן אויס די תלמידים  אויס 
מ'דארף לערנען גמרא תוספות, ממילא מאכט עס נישט קיין 
נפקא מינה וויפיל מ'לערנט יעצט, ווייל דאס איז נאר א הכנה 

זיי זאלן וויסן שפעטער וויאזוי מ'לערנט".

חזקו ונתחזקה
איז  דאס  ונתחזקה,  חזקו  העלפן  אויבערשטער  דער  זאל 
דאך די גרעסטע חיזוק, דאס געבט א חיזוק, מ'דארף נישט 
מער חיזוק פון דעם, ס'איז א חיזוק פאר זיך, ס'איז א חיזוק 
פאר די בני בית, ס'איז א חיזוק פאר די חברים, והעיקר איז עס 
א חיזוק פאר זיך אליין, ס'געבט א חיזוק, מ'שטייט אויף צופרי 
אינמיטן  שטיין  מ'בלייבט  ווען  אפילו  גמרא,  בלאט  א  מיט 
נאר  געפערטיגט,  נישט  מען  האט  נישט  מ'פארשטייט  און 
מ'קנייטשט איין די גמרא, און מ'ווייסט אז דא האב איך עפעס 
נישט פארשטאנען, און מ'וועט אמאל נאך מעיין זיין אין דעם, 
אבער קודם האט מען די בלאט גמרא, ווייל אז נישט פעלט 
חיות, אז מ'לערנט נישט האט מען נישט קיין חיות, דאס איז 
כי הם חיינו כפשוטו, א איד וואס לערנט נישט פעלט פון די 

חיות. 

דער אויבערשטער זאל העלפן ס'זאל מקויים ווערן ונהיה 
אנחנו וצאצאינו וצאצאי צאצאינו וכו', ס'זאל נתקדש ווערן 
שם שמים על ידינו, ס'זאל זיין א כבוד פאר אונז אלע, ס'זאל 
וואס  אלע  די  עדן,  נוחי  עלטערן  אונזערע  פאר  כבוד  א  זיין 
העלפן צו זאל האבן אלע ברכות,  מ'זאל שוין גיין בקרוב קעגן 

משיח צדקינו בב"א.

* * *

דברות קודש
לאברכי הכולל הדרכה לימי הקיץ

יום ד' חקת תשפ"ה לפ"ק

ויהי בנסוע
כ'בין געקומען דא זאגן אפאר ווערטער. לכאורה מה יום 

מיומים?

ווען א איד פארט ארויס אויפ'ן וועג דארף ער זיך צאמפאקן. 
באקוועמליכקייטן  אלע  לכאורה  מיט?  איד  א  נעמט  וואס 
פארן  מ'קען  אז  צייטונגען  די  אין  אדווערטייזט  ווערט  וואס 
אזוי מיט אזוי, מ'קען זיין באקוועם אזוי מיט אזוי... אבער דאס 
אז מ'דארף האבן כשר'ס מיט טלית ותפילין דאס וועט מען 

נישט שרייבן אויף די אדווערטייזמענט...

נישט יעדער פארט טאקע, אבער די לופט איז פאָרעדיג... 
א  דאס  מאכט  טאקע  אפשר  פאָרט.  יעדער  "מ'פאָרט"... 
בילבול הדעת ביי יעדעם איינעם, די קאפ פארט ארום, דער 
זאגן  איך  וועל  ממילא  געפארן,  איז  דער  און  געקומען  איז 

אפאר ווערטער דא.

מ'זאגט יעדן טאג ביים דאווענען שתצילנו היום ובכל יום 
וכו' מאדם רע מיצר רע ומחבר רע, ווייל יעדן טאג איז דא אן 

אנדערע יצר הרע.

מה נאה אילן זה
ושונה  בדרך  המהלך  ז(  ג,  )אבות  משנה  די  אין  ס'שטייט 
זה  ניר  נאה  זה מה  נאה אילן  ואומר מה  ומפסיק ממשנתו 
מעלה עליו הכתוב כאילו מתחייב בנפשו, זאגט רש"י זייער 
שארף, כלומר מסתכן בנפשו, כי כשעוסק בתורה אין רשות 
לשטן להזיקו, וכיון שפוסק על דברים בטלים ניתנה לו רשות, 

חס ושלום!
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אדער  ברוחניות  מיינט  דאס  צי  מפרש  נישט  איז  רש"י 
נישט  כ'מיין  רוחניות,  פון  יעצט  רעד  איך  אבער  בגשמיות, 
כפשוטו די פשוט'ע פשט פון המפסיק ממשנתו, נאר אסאך 
אנדערש,  איז  יעצט  אז  מ'טראכט  וואס  זמן  א  קומט  מאל 
'מה  פון  זמן  א  ס'איז  ווייל  און  בערג,  די  צו  ארויס  מ'פארט 
נאה אילן זה', טראכט מען אז יעצט איז אן אנדערע זאך, דא 
דארף איך נישט טון אזויווי כ'בין שטענדיג צוגעוואוינט, דא 
איז אנדערש, מ'גייט אויף פארשידענע פלעצער און דא איז 
אזוי דער מנהג און דארט איז אזוי דער מנהג, און מ'מיינט אז 

מ'קען זיך נישט פירן אזויווי אינדערהיים.

זיך,  זה', און מ'קלערט צו  'מה נאה אילן  זמן פון  ס'איז א 
"וועל איך דען גיין טון אנדערש ווי יעדעם? מ'קען אויך דינען 
דעם אויבערשטן אזוי, זיי זענען פיינע אידן, מ'לערנט ברוך ה', 
ס'איז אלעס פיין, ס'איז אלעס וואויל... נו, ס'איז טאקע נישט 
וואס מ'איז צוגעוואוינט אינדערהיים, אבער  אויף דעם דרך 

וואס איז דען?"...

איינער וואס זאגט אזוי איז הרי זה מתחייב בנפשו, ווייל 
דער זעלבער יצר הרע וואס ווען מ'קומט אמאל אויף א פלאץ 
וואס איז שוואך, מ'לערנט נישט און ס'איז פוסט, זאגט ער אז 
מ'זאל זיך מתרשל זיין, דער זעלבער יצר הרע זאגט דא, "זיי 
זענען פיינע אידן, זיי לערנען אויך, זיי דאווענען אויך"... דאס 

איז אבי א יצר הרע!

די  אויף  בצימצום"...  אזוי  נישט  "זיי  זאגט,  הרע  יצר  דער 
גאסן שפראך רופט מען דאס, "מ'איז אין די בּאַקס, לאמיר 
'ממשנתו',  מיינט המפסיק  דאס  בּאַקס"...  די  פון  ארויסגיין 
ער מפסיק פון די משנתו וואס ער איז צוגעוואוינט ביז יעצט, 
וויאזוי דער בית המדרש האט אים אויסגעלערנט וויאזוי ער 

דארף זיך צו פירן, וויאזוי זיין גאנצע התנהגות זאל זיין.

מי מוליך אותי

אין מדרש שטייט )ויקרא רבה לה, א( אם בחקתי תלכו, אמר דוד 
רבש"ע בכל יום ויום הייתי מחשב ואומר למקום פלוני ולבית 
דירה פלונית אני הולך והיו רגלי מביאות אותי לבתי כנסיות 
ולבתי מדרשות. דוד המלך איז דאך געווען א מלך ישראל, 
ער  האט  ציבור,  בצרכי  געווען  עוסק  האט  ישראל  מלך  א 
דאך געהאט פארשידענע ענינים צו גיין דא און דארט, האט 
'ורגלי מוליכות אותי', כ'האב אנגעהויבן  דוד המלך געזאגט 
מרגיש צו זיין אז דער בעל דבר וויל מיר פירן, ער האט מיר 
געזאגט, "יעצט גיי דארט, דו דארפסט דאך זיך אראפלאזן צו 

די סארט מענטשן, דו דארפסט זיין פריינטליך צו זיי, אז נישט 
וועט מען דיר נישט אנקוקן גוט".

למשל דער בעל דבר זאגט אז פאר נשים מעג מען זאגן 
'העלא', מ'שטארבט נישט דערפון... אדער האט ער טענות, 
אדער  עינים,  שמירת  וועגן  אזויפיל  פארפירסטו  פארוואס 
כ'האב  המלך,  דוד  זאגט  מקוה.  א  אויף  זיין  מקפיד  לגבי 
אנגעהויבן צו שפירן אז רגלי מוליכות אותי; אוי וויי! געוואלד 

און געשריגן! דער בעל דבר פירט מיר.

אויף דעם איז די עצה 'לבתי כנסיות ובתי מדרשות', איך 
מוז מיר צוריקקערן צום בית המדרש, איך מוז מקשר זיין מיין 
מחשבה צו דעם אופן וויאזוי איך בין געזעסן פריער אין בית 

המדרש.

ביי  ענינים,  לכל  און  איינעם  יעדעם  פאר  שייך  איז  דאס 
יעדעם איינעם מאכט זיך דאך אז מ'דארף פארן, הגם ס'איז 
מ'דארף  אז  אויס  ס'קומט  אז  יאר  גאנץ  א  אויף  שייך  אויך 
אמאל גיין ערגעץ אויף א פרעמדע פלאץ צו א שמחה אדער 
יעדעם  ביי  שייך  דאס  איז  משפחה,  די  פאר  צורך  א  עפעס 

איינעם.

דוד המלך איז געווען מלך ישראל האט ער געהאט אסאך 
צרכים, יעדער איינער האט צרכים, ביי יעדעם מאכט זיך אז 
ער דארף ערגעץ פארן, דארף מען זיין שטארק ביי זיך, "איך טו 

וויאזוי כ'בין צוגעוואוינט ביז יעצט".

שריפת הנשמה
כ"ק האדמו"ר מסקווירא  כ'וויל נאר זאגן אפאר זאכן דא. 
עס  ברענט,  גאס  "די  זומער,  די  אויף  געזאגט  האט  זצ"ל 
פארברענט סיי די גופים און סיי די נשמות", אין די זומער איז 
נישט דא קיין ריינע גאסן, דאס האט ער שוין געזאגט בימים 

ההם, דאס איז שוין א מעשה פון אסאך יארן צוריק.

כ'האב געקלערט מוסיף צו זיין אויף דעם, אז מ'גייט ארויס 
וואס  זיין,  מתבונן  זיך  מען  דארף  אפקילן;  זיך  בערג  די  אין 
קילט מען זיך אפ, די גופים אדער די נשמות? וואס וויל מען 

זיך דארט אפקילן?

דארף  איך  אפ,  "לאז  היינט,  מ'זאגט  וואס  מצב  א  ס'איז 
נישט קיין פרעשור". וויאזוי האט יענער געזאגט – מ'טאר עס 
נישט נאכזאגן – ער האט נישט תרי"ג מצוות, נאר ער האט 

תרי"ג פראבלעמען... געוואלד און געשריגן!

ער האט א פראבלעם אז מ'קען נישט עסן אין די ניין טעג 
קיין פליישיגס; וויאזוי שטייט אין די צייטונגען? "אין בעיה"... 
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די צייטונגען זאגן אז דאס איז מער נישט קיין פראבלעם... 
וואס?! מ'האט א 'פראבלעם' אז מ'קען נישט עסן פליישיגס 

אין די ניין טעג?!

געגעבן  און  סיום  א  געמאכט  מען  האט  חסידים  ביי 
גאס  די  איז  התורה,  כבוד  וועגן  טעג  ניין  די  אין  פליישיגס 
א  האט  ער  ליצנות,  א  דערפון  געמאכט  און  געגאנגען 
רעסטוראנט און ער מאכט אן אדווערטייזמענט אז מ'האט 
געשען?  איז  וואס  דערמיט.  פראבלעם  קיין  נישט  מער 

מ'הונגערט?!

דאס איז די נסיון דא! ס'איז באמת אלץ א נסיון, די גאס איז 
אזוי א גאנץ יאר, אבער יעצט אז מ'איז פאָרעדיג איז די נסיון 

שטערקער.

מ'דארף זיך היטן פון קאלטקייט, מ'דארף זיין נזהר אין די 
אלע מקומות וואו מ'גייט וויאזוי עס זעט אויס א דאווענען, 
וויאזוי עס זעט אויס אן ערב שבת, א פרייטיג צונאכטס, א 
שבת בייטאג דאווענען, א שבת נאכמיטאג, א שלש סעודות, 

מיט א מלוה מלכה.

אנו רצים והם רצים
'מלוה מלכה' – איך וויל נישט עפענען די אויגן, דער וואס 
אזא  דא  ס'איז  דערפון, אבער  וויסן  נישט  זאל  נישט  ווייסט 
פארשידענע  אויף  מ'גייט  ווען  זיין  נזהר  מ'דארף  וואס  זאך 
פלעצער, אז מ'זאל נישט אריינפאלן אין דעם כלל פון 'אנו 
רצים והם רצים', 'אנו רצים' אונז זעצן זיך צו א מלוה מלכה, 
מ'וואשט זיך און מ'רעדט סיפורי צדיקים אזויווי דער מנהג 
איז ביי חסיד'ישע אידן, 'והם רצים' צו זאכן וואס טויגן נישט.

אביסל  האבן  צו  בערג  די  צו  ארויסגעפארן  דאך  איז  ער 
מנוחה, און אז ס'קומט מוצאי שבת שפרינגט ער שוין ארויס 
פון די הויט, ער האט שוין נישט קיין געדולד איינצוזיצן, אויב 
אזוי וואסערע מנוחה איז דאס?... דו ביזט ארויסגעקומען צו 
די בערג זיך אפצורוען, נו זייער גוט! אבער אז דו שפרינגסט 
געווען  בעסער  שוין  וואלט  הויט,  די  פון  שבת  מוצאי  שוין 

מנוחה אינדערהיים...

צנים ופחים שומר נפשו ירחק
וואסערע פלאץ מ'גייט,  וויסן  זיך אז מ'דארף  פארשטייט 
וואסערע חברותא ס'איז דא דארט. מ'דארף וויסן אז ס'דארף 
זיין אלעס בצניעות, און פאר די נשים דארף מען אויך וויסן 

וואסערע חברותא ס'איז דא דארט.

אבער  נישט,  גייט  דא  פון  עולם  רוב  אז  זיין  ס'קען  הגם 
אפילו מ'גייט נאר אויף א שבת, איז נישט קיין נפקא מינה; 
מ'זאל נישט זאגן, "ס'איז נאר אויף א שבת", אדער "ס'איז נאר 
אויף א זונטאג", ווייל דאס איז פונקט גענוג! מ'קען אין איין 

שבת ווערן גענוג אפגעקילט.

בדרך משל טאמער אין די ווינטער ווען ס'איז זייער קאלט 
וועט מען  נישט קיין הייצונג,  וואס האט  זיין א שטוב  וועט 
נישט זאגן, "ס'איז נאר אויף איין טאג"... ווייל אין די איין טאג 
פארקילט מען זיך און אז מ'פארקילט זיך טויג נישט! דאס 
צו  וואך  קיין  דארט  זיצן  נישט  מ'דארף  לעניננו,  איז  זעלבע 
ווערן אפגעקילט, ס'איז גענוג איין שבת צו ווערן אפגעקילט.

די  וועגן  צי  ואם  כיבוד אב  וועגן  צי  גיין  איינער דארף  אז 
וויסן אז מ'דארף  שטוב קען מען אודאי גיין, אבער מ'דארף 
זיך  מען  דארף  וועג  אויפ'ן  ארויס  גייט  איד  א  אז  היטן,  זיך 
צאמפאקן כשרות און זיך פארקוקן פאראויס וואס ער גייט 

טון.

ניצול יום ראשון

וואס איז געקומען אהער פון  ס'איז געווען אמאל א איד 
ארץ ישראל, און ער האט אויפגעפאסט אז זונטאג איז דא אן 
אנדערע סדר היום, דער עולם קומט זונטאג שפעט, האט ער 
געפרעגט, "איך פארשטיי נישט וואס ס'גייט דא פאר? אונז 

זענען דען קאטויליקן? וואס איז זונטאג אנדערש?"...

נו גוט, לאמיר שוין זאגן אז זומער לייגט מען זיך שפעט 
מוצאי שבת דערפאר שטייט מען אויף שפעטער, אבער וואס 
עפעס איז די גאנצע טאג אנדערש? כ'האף אז דער געדאנק 
זיך היטן אז  נישט אריין דא, מ'דארף  זיך  זונטאג כאפט  פון 
"ס'איז  מחשבה,  אזא  כולל  אין  אריינכאפן  נישט  זיך  ס'זאל 
דאך נאר זונטאג"... וואס הייסט ס'איז נאר זונטאג? אדרבה! 

זונטאג איז אנפאנג וואך, ס'איז התחלת השבוע!

כ'פארשטיי אז מ'האט נישט קיין ברירה אסאך מאל און 
מ'דארף ארויספארן זונטאג צו די בערג, אבער מ'דארף וויסן 
אז ס'איז נישט 'הותרה' נאר ס'איז 'הודחה', און מ'קען נישט 
זאגן "ס'איז נאר זונטאג", נאר פונקט פארקערט זונטאג איז 
התחלת השבוע, ס'איז אנפאנג וואך, און אז מ'האט נישט קיין 
ברירה און מ'דארף פארן, זאל מען עכ"פ דארט אנפירן דעם 

זונטאג אזויווי עס דארף צו זיין.

בלק-פנחס תשפ"היטעלון בקודש פנימה



יש לך בטלים הרבה

זיך  מ'איז  וויאזוי  אז  פארשטיין,  צו  דארף  יונגערמאן  א 
מרגיל אין דעם גאנצן ענין וואס מ'זיצט און מ'לערנט דארף 
די שטוב אויך מסכים זיין און מיטגיין מיט דעם, אבער דאס 
קען נאר זיין טאמער מ'ווייזט אליין ארויס די חשיבות דערפון. 
כ'וועל געבן א משל דערויף, לאמיר זאגן אז א קרוב מאכט 
א ברית און מ'קוקט זיך ארום אין די משפחה ווער עס דארף 
גיין צום ברית, דארף דער כולל יונגערמאן גיין אדער דארף 
האב  איך  "ניין,  זאגט,  ארבעטער  דער  גיין...  ארבעטער  דער 
גיין אין דזשאב", בלייבט עס ביים כולל  א ביזנעס, איך מוז 
יונגערמאן, "ביזט דאך א כולל יונגערמאן קענסטו דאך גיין"...

וויאזוי דער כולל  זיך  זיך עס? ס'ווענדט  אין וואס ווענדט 
יונגערמאן שטעלט זיך אוועק, אודאי און אודאי אז מ'ווייזט 
ארויס די חשיבות פון לימוד התורה, ווי יעדע שעה איז ביי 
אים טייער, האט ער בכלל נישט קיין פראבלעם, ווייל מ'וועט 
דאס נישט פארלאנגען פון אים אין שטוב, אבער אויב נישט, 
דארף מען געדענקען אז אם בטלת מן התורה יש לך בטלים 

הרבה כנגדך )אבות ד, י(, ס'איז דא גענוג תירוצים אויף אלעס.

חס  דא  געקומען  נישט  כ'בין  לזריזין,  אלא  מזרזין  אין 
ושלום זאגן אז עפעס איז נישט גוט, מ'רעדט דא צו חשוב'ע 
יונגעלייט, אבער מ'דארף צו וויסן אז ס'קומט זיך צוניץ פאר 

יעדעם איינעם, יעדער דארף צו וויסן פון די אלע ענינים.

והצנע לכת

נאר  איך  וויל  צניעות  פון  פריער  דערמאנט  מ'האט  אגב, 
דא  זענען  דערפון, אבער אפשר  רוב  ווייסן  - מסתמא  זאגן 
וואס ווייסן נישט - ס'קען אמאל אויסקומען אז איך גיי צו 
א דירה און איך זע אז ס'שטייט אויפגעשריבן אויפ'ן טיר דא 
חתונה  נאכ'ן  אדער  ורבקה",  "מענדל  זאגן  לאמיר  וואוינט 
מתנות  די  אויף  קארטלעך  כח  יישר  אזעלכע  מ'שיקט  ווען 
"מענדל  אונטער  זיך  מען  שרייבט  באקומען  מ'האט  וואס 

ורבקה"... וואס?! אנטשולדיגט מיר! וואו בין איך דא? ס'איז 
א חסיד'ישע שטוב? דער יונגערמאן גייט מיט א שטריימל? 

וואס איז פשט פון דעם?!

מסתמא ווייסן רוב דערפון, אבער איך זאג עס נאר טאמער 
ס'טרעפט זיך אז איינער ווייסט נישט, דארף מען וויסן דעם 

ענין פון צניעות.

דאס זעלבע זאך אז ס'קומט אויס דארט אין קאנטרי אז 
מ'דארף גיין מיט די ב"ב, דארף מען וויסן אז ס'דארף זיין מיט 

די גרעסטע מאס פון צניעות.

קרדום לדברים טובים

יעצט  נאר  יאר,  גאנץ  א  שייך  זענען באמת  זאכן  אלע  די 
איז א זמן פון 'אשרי תמימי דרך', מ'גייט ארויס אויפ'ן וועג 
און די גאנצע לופט איז פאָרעדיג, דערפאר איז דא נאכמער 
א שטיקל נסיון לגבי די נסיונות, ווייל מ'כאפט זיך נישט און 
טוט  "יעדער  ווי  קאפ  אין  מחשבות  אזעלכע  אריין  ס'קומט 

אזוי, דער טוט אזוי און יענער טוט אזוי".

מיר דארפן וויסן אז אונז זענען דא צו זיין שטארק! בפרט 
ברוך  מ'הארעוועט  וואס  לערנען,  און  זיצן  וואס  יונגעלייט 
וויסן אז תורה געבט כח און שטארקייט און  ה', דארף מען 
זיצט  וואס  יונגערמאן  א  זיך האלטן פעסט! בפרט  מ'דארף 
און לערנט דארף זיך פירן העכער, הגם ס'שטייט )אבות ד, ה( אל 
תעשם עטרה להתגדל בהם ולא קרדום לחפור בהם, אבער 
קרדום  דעם  מ'האט  נאר  דעם  וועגן  נישט  עס  מ'מאכט  אז 
אין האנט דארף מען זיין שטארק, מאך נישט די תורה פאר 
נוצן,  צו  נישט  מ'דארף  וואס  נוצן  צו  בה  לחפור  קרדום  א 
די  נוצן  ווען מ'דארף האבן די שטארקייט דארף מען  אבער 

שטארקייט.

געזונטן  א  האבן  מ'זאל  העלפן  אויבערשטער  דער  זאל 
זומער; הצלחה רבה, כל טוב.
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המקום 
ינחם 

אתכם 
בתוך 
שאר 
אבלי
ציון 

וירושלים

נטפי תנחומין
והמפואר,  החשוב  ידידנו  של  הכבד  באבלו  באה,  כי  אפפוני  וצער  כאב 
בתורה ויראה וחסידות נפשו ערוכה בכל ושמורה, עושה ומעש בלי ליאות 
להרים קרן הכשרות, תמיד הכן לימיננו במסירות רבה ונאמנה, צדקת פעליו 

לחזק עמודי הכשרות,
כש"ת

היושב בעמק הבכא ומתאבל מרה על השבר שפקדו בפטירת אביו החשוב,
מרביץ תורה לעדרים עשרות בשנים במסירות רבה ונאמנה במוסדות הק' 

קהלת יעקב פאפא

הרה"ח רבי יעקב יצחק ב"ר ישראל דוב הכהן ז"ל

ציון  אבלי  שאר  בתוך  אתכם  ינחם  המקום  בשפוותא,  נביא  ותנחומין  טל  נטפי 
וינשאם כימי  וירושלים בשבעה דנחמתא, שלא ישמע עוד שוד ושבר  בגבולם, 
עולם, ובהמשך מעשיו הטובים תמצאו נחמה בכפליים, עד אשר במהרה יתקיים, 
נחמו נחמו עמי יאמר אלקים חיים, וישמיעינו ברחמיו שנית לעינים, וימצא מנוחה 

נכונה, תחת כנפי השכינה, וישכון לבטח, ובלע המות לנצח, אמן.

החותמים בדברי נחמה ומשתתפים בצערו 
בשם כל הרבנים הגאוה"צ שליט"א וצוות מערכת הכשרות

הרב חנני' יו"ט ליפא סג"ל קליין
יו"ר מערכת הכשרות

הרב ישראל מנחם כ"ץ שליט"א
מחשובי המשגיחים במערכת הכשרות - קאנאדע 

וקנדא A division of The Central Rabbinical Congressשע"י התאחדות הרבנים דארה"ב 

CRC KASHRUS מערכת הכשרות
Since 1955נוסד תשט"ו

ג"א מצטרפים בנטפי תנחומין

הרב יואל קליין ⋅ הרב הערשל הארטשטיין ⋅ הרב שמואל לוי וויינבערגער ⋅ הרב אלכסנדר חיים פאנעט
ראש מחלקת אינגרידיענטס, יינות ויי"שראש מכון לבדיקת תולעיםמפקח כללימפקח כללי
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בלק-פנחס תשפ"הכבעלון בקודש פנימה

מהנעשה והנשמע בחצרות קדשינו

מדור 'דברות קודש' מכ"ק מרן אדמו"ר שליט"א

#1 לבחורי הישיבות ובני הכולל

#2 ביקורי האדמורי"ם שליט"א

#3 הספדים

#4 ניחום אבלים

#5 שונות

#6 משנים קדמניות

#7 תפלות

#0 דברות קודש בולעטין

מדור 'קולו בקודש' מכ"ק מרן אדמו"ר זצוק"ל

#1 דרשות

#2 מעמדים

#3 הספדים

#4 מועדים

#5 תפלות

שיעורים ודרשות

#1 שיעורי יומי ושבועי

#2 שיעורי הלכה

#3 מועדים וזמנים

#4 עניני תורה ועבודה

#5 סיפורי צדיקים והיסטוריה

#6 עומדים על הפרק

#7 שונות

#0 דרשות ושיעורים בולעטין

תפילות טישן ומעמדים

#1 מועדים וזמנים בצל רבותינו הק'

#2 שמחות בית פאפא

#3 סיומי והגית

#4 דינערס לטובת מוסדותינו הק'

#5 מסיבות וטיי אווענט'ס

#6 מעמדים, קבלת פנים, וחנוכת הבית

#7 חומש סעודה'ס

#8 שאר מעמדים

מדור 'זכות אבות'

#1 הספדים על רבותה"ק 
ומשפחת המלוכה

#2 יומא דהילולא של 
רבותה"ק בצל הקודש

#3 'נסיעות' של כ"ק מרן 
אדמו"ר שליט"א

#4 סיפורי צדיקים מפי 
תלמידים וחסידים

ניגונים ונוסחאות

שידור חי, ולהשאיר הודעה

חדשות על המערכת
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חדשות על 
המערכת

הספדים על הרה"ג ר' אלעזר יונה גינזבורג זצ"ל לאנגיעריגע 
7 > ראש הכולל, אין היכל הכולל שלח תשפ"ה 4 

 דברות קודש פאר די בחורי ישיבה קטנה רעד-הוק, דברי הדרכה 
20 >  5 > לקראת די ימי הקיץ, ה' קרח תשפ''ה 2 

21 >  5 > הספדים לפני מטתו של הרה''ח יעקב יצחק כ''ץ ז"ל, א' חקת תשפ''ה 2 

וועכענטליכע שיעור דורך הרה"צ רבי פינחס חיים שליט"א רב 
2 >  1 > דקהלתינו מאנסי, פרשת חקת - דיני עיסקא 4 

וועכנטליכע שיעור 'משיב כהלכה' דורך הרה"ג ר' יוסף אבערלאנדער שליט"א 
5 >  1 > מו"ץ במשיב הלכה, שיעור פ' חקת - קידוש ביום שב''ק על יי''ש 4 

שיעור בהלכות אמירה לעכו''ם דורך הרה"ג ר'  ישראל יצחק רעוויץ 
7 >  2 >  2 > שליט"א מו"ץ במשיב הלכה, במתיבתא קרית פאפא 4 

דב"ק ושיעור אוהחה"ק של כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א, בהיכל 'עץ 
23 >  5 > חיים' דמתיבתא קרית פאפא, ה' בלק תשפ"ה 2 

דברי פתיחה דורך הרה"צ רבי פינחס חיים שליט"א רב דקהלתנו 
1 >  4 > מאנסי, בהיכל כוללינו 'אוהל יוסף' מאנסי 4 

וועכענטליכע שמועס מיוחד למערכת דורך הרה"ח 
7 >  1 > ר' אלכסנדר דייטש הי"ו 4 

שמועס מיט הרב שמואל בער כ"ץ שליט"א, זכרונות 
3 > פון אביו הרה"ח ר' יעקב יצחק כ"ץ ז"ל 1 

ועוד רבות, שמעו ותחי נפשכם!

חדש: פאר אלע לעצטע רעקארדירונגען, דרוקט 1 דערנאך 0

פרשת בלק תשפ"ה

דרשות אירגון שיעורי תורה
מ'קען איבערהערן די אינהאלטסרייכע דרשות וועלכע ווערן איבערגעגעבן דורך בארימטע 

בעלי דרשנים והרבנים גאוה"צ שליט"א בהיכל ביהמ"ד הגדול במשך די זומער וואכן

0 >  1



מה שסיפר הרה"ח ר' 
יעקב יצחק כ"ץ ז"ל 

ראש המשוררים בימים 
הנוראים ומלמד מומחה 

במוסדותינו הק'
נלב"ע בליל שב"ק קרח ב' 

תמוז תשפ"ה לפ"ק

*

לימוד נועם אלימלך

לפני  שליט"א  מרן  כ"ק  מאת  כשנפרדתי  פעם 

שנסעתי למחנה הקיץ, שאלתי את פה קדשו של מרן 

שליט"א שידוע הקפידא אצל חסידים שיהיה נמצא 

מרן  מכ"ק  כמקובל  אלימלך  נועם  הק'  הספר  בבית 

מבעלזא זי"ע, ושאלתי היתה אם זה אמור גם למעון 

הקיץ. תשובת מרן שליט"א היתה ברורה אלי: "נישט 

נאר האבן, נאר אויך לערנען" א.

*

כוונת התפלה

אודות  שליט"א  מרן  כ"ק  את  שאלתי  בהזדמנות 

שרה  חיי  פ'  אלימלך  נועם  בספה"ק  שכתוב  מה 

ד"ה ואברהם זקן, שבעת אמירת ברכת פוקח עורים 

מלבוש  ובברכת  עלינו,  שישגיח  להשי"ת  יתפלל 

א.  ויצויין מה שסיפר בנו הרב שמואל בער כ"ץ שליט"א מנהל 
דת"ת ב"פ, שמיום ששמע אביו הגה זו יוצאת מפה קדשו של 
מרן שליט"א לא זז ספר הק' נועם אלימלך מעל שלחנו, ובכל 
נועם  לו שיעור קבוע בספה"ק  היה  לישון  לילה לפני שהלך 

אלימלך חק ולא יעבור.

ישלטו  שלא  אותנו  יסבב  שהשי"ת  יתפלל  ערומים 

יום בעת  בנו החיצונים, ושאלתי אם אכן אכוון בכל 

התפלה כוונה זו. השיב לי מרן שליט"א: "ניין, דאס 

איז נישט געמאכט פאר יעדעם, דאס איז מבלבל די 

מחשבות".

הרחבת הדעת דקדושה

פעם כשנכנסתי לפני ולפנים בקודש פנימה אצל 

שליט"א  מרן  ראה  פתקא,  עם  שליט"א  מרן  כ"ק 

מרן  לי  הורה  הדעת",  "להרחבת  נכתב  שבהפתקא 

עשיתי,  כן  ואכן  דקדושה",  צו  "שרייב  שליט"א: 

תיבת  אתר  על  והוספתי  הקולמוס  את  הוצאתי 

'דקדושה' ב.

*

ניגונים מיוחדים לימים נוראים

כשהייתי פעם בקודש פנימה אצל כ"ק מרן שליט"א 

דיבר מרן שליט"א אודות הניגונים של הימים נוראים, 

ובתוך הדברים אמרתי למרן שליט"א מה שסיפר לי 

אחד מזקני החסידים שבשנים קדמוניות היה כ"ק מרן 

זצוק"ל משורר ה'רוזינע תנועה' על 'זכרנו לחיים'.

אמר לי מרן שליט"א: "מ'האט עס נישט געזינגען 

מכלכל  אויף  געזינגען  עס  מ'האט  נאר  זכרנו,  אויף 

האט  "דאס  לי:  לספר  שליט"א  מרן  והמשיך  חיים". 

עס  מ'האט  און  ישראל,  ארץ  פון  געברענגט  מען 

געזינגען ביי אונז נאך איידער דער סקולענער רבי ז"ל 

הגמרא  דברי  על  המהרש"א  שכתב  מה  לזה  לציין  ויש  ב. 
במסכת ברכות )נז:( שלשה מרחיבין דעתו של אדם אלו הן דירה 
לשונו:  וזה  המהרש"א  ופירש  נאים.  וכלים  נאה  ואשה  נאה 
אחר  למיהדר  רחבה  ונפשו  דעתו  שיהיה  היינו  'מרחיבין', 

תענוגי עולם הזה כמו שכתוב בבלעם ונפשו רחבה.

חסידים דערציילן
עובדות, מאמרים, וסיפורי חסידים על כ"ק מרנן רבותינו הק' קמא קמא דמטא לידן

בלק-פנחס תשפ"הכגעלון בקודש פנימה



אריינצולייגן אייער מודעה אדער 'מזל טוב׳ פארבינדט אייך אויף:

929.441.0890 ביז מיטוואך 2:00 נאכמיטאג

להערות והארות, אפשר להשאיר הודעה בקו המערכת כפתור 9 < 0

כל הזכיות שמורות ל'מערכת פאפא'
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 מבקשים אנו מאנ"ש שכל מי שיש לו איזה עובדא או רשימה ממרנן רבותינו הק' ויבלחט"א כ"ק מרן אדמו"ר שליט"א
שישאיר הודעה להאספן הרב מנחם מענדל אבערלאנדער הי"ו על הקו המיוחד 450-5548(646(

איז געקומען פון ראמעניע תשכ"א; ווען סקולענער 

רבי איז געקומען קיין אמעריקא האט ער געברענגט 

דעם ניגון און יעדער האט עס אנגעהויבן זינגען, האט 

מען דאן אויפגעהערט זינגען דעם ניגון ביי אונז די 

הייליגע טעג, ווייל הייליגע טעג זינגט מען בדרך כלל 

ניגונים וואס מ'זינגט נישט א גאנץ יאר".

הוראה זו קיבלתי גם כן בהזדמנות אחרת, כשבעת 

שהתכונן מרן שליט"א לתפלות ימים הנוראים שאל 

ניגון של  איזה  למישהו  יש  אם  מרן שליט"א  אותנו 

חידוש לכבוד החג, הצעתי אז לפני מרן שליט"א ניגון 

מסויים. אולם מרן שליט"א דחה את הניגון באמרו: 

"דאס איז צו א וואכנדיגע ניגון", כלומר ששרים אותו 

הרבה במשך השנה.

*

אבל אצל שמחה בחצר הקודש

השמחה  לפני  לפ"ק  תשע"ז  שנת  כסליו  בחודש 

בבית כ"ק מרן שליט"א, שמחת נישואי הנכד פרע"ח 

בשנת  עמדתי  שליט"א,  כ"ץ  יצחק  אברהם  הרב 

אל  לבא  וכשנקראתי  ע"ה,  אמי  לפטירת  האבילות 

המלך לעבור בקצרה על ניגוני הקבלת פנים והחופה, 

שאלתי את מרן שליט"א אם אוכל להשתתף במעמד 

הנגינה,  מערכת  בראש  לנצח  וחופה  פנים  הקבלת 

בית  אין  אונז  ביי  "ס'איז  ואמר:  שליט"א  מרן  נענה 

המדרש, דאס איז אזויווי מ'ברענגט א שמחה צו דיר 

אין שטוב, דו דארפסט נישט אוועקגיין".

עם  הקודש  אל  כשנכנסתי  כך  אחר  ימים  איזה 

פתקא לקראת השמחה, שאלתי שוב את מרן שליט"א 

)כולל  החתונה  שמחת  כל  במשך  להשתתף  אוכל  אם 

ריקודים ומצוה טאנץ(, נענה מרן שליט"א שוב באותו נוסח: 

אזויווי  איז  דאס  המדרש,  בית  אין  אונז  ביי  "ס'איז 

דו דארפסט  צו דיר אין שטוב,  מ'ברענגט א שמחה 

נישט אוועקגיין". מרן שליט"א אמר לי שאף לשמוע 

הכלי זמר אין שום חשש, אולם אין לי לישב במסיבה 

ולאכול אצל סעודת החתונה, רק אצל הצד ג.

*

תפלת אבל בחנוכה

ע"ה  אמי  לפטירת  האבילות  בשנת  כשהייתי 

שאלתי את כ"ק מרן שליט"א לפני חנוכה, אם אבל 

מרן  לי  השיב  חנוכה.  בימי  העמוד  לפני  מתפלל 

רגעים  איזה  ואחר  נישט",  זיכער  "מעריב  שליט"א: 

הוסיף: "שחרית אויך נישט, אבער מנחה זאלסטו יא 

דאווענען".

*

ותתום השנה ההוא

בשנה שעברה יום ד' נצבים-וילך שלהי שנת תשפ"ד 

ימים הנוראים נכנסנו חברת המשוררים  לפ"ק לפני 

לפני ולפנים אצל כ"ק מרן שליט"א להתכונן לקראת 

החג. בגמר, לפני שיצאנו, אמר מרן שליט"א בצהלת 

כך  אחר  המעשה"...  אלא  עיקר  המדרש  "לא  פנים: 

אמר ברצינות יתירה: "ס'איז דורך נאך א יאר, ס'איז א 

פחד! לאמיר האפן אויף ווייטער מיט'ן אויבערשטנ'ס 

הילף". אחר כך פנה מרן שליט"א אלינו בברכת "יישר 

כחכם".

ג.  ויצויין שבעת שמחת החתונה ניגש אליו אחד מאנ"ש ושאל 
אותו בתמיה: "ר' יעקב יצחק, מאי האי?" השיב ר' יעקב יצחק 
באמונת איתן: "איך בין געגאנגען פרעגן די אורים ותומים, און 
דאס איז די תשובה וואס איך האב באקומען". )הר"ר אברהם קויפמאן 

הי"ו מפי אביו הר"ר פנחס הי"ו(.


